
معاون فنی و نظارت ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس گفت: مدارس 
فرسوده خط قرمز آموزش و پرورش است و تلاش کرده ایم ساختمان های 

خطرناک را از رده خارج کنیم.
مجید عبداللهی معاون فنی و نظارت ســازمان نوسازی و تجهیز مدارس 
در جلسه هم انیشی اعضای شورای عالی استان ها که در حاشیه سی امین 
اجلاس شورای عالی اســتان ها برگزار می شــد ضمن تبریک ۱۴ تیر روز 
شهرداری ها و دهیاری ها گفت: گزارش ها و مسائل طرح شده از سوی اعضای 
شورای عالی استان ها در خصوص نوسازی مدارس آموزه و قابل توجه بود و 
نشان از تسلط نمایندگان شورای عالی استان ها بر مشکلات استان ها دارد.

وی افزود: نیازمندی های تجهیزاتی و زیرســاختی و نیازمندی های فنی و 
عمرانی از مباحثی است که از گذشته مد نظر بوده و از سوی نمایندگان نیز 
به آن ها پرداخته شــد. عبداللهی اضافه کرد: نکته دیگر مسائلی موضوعی 
است که از سوی اعضای شورای عالی استان ها از جمله نمایندگان سیستان 
و بلوچســتان و کهگیلویه و بویراحمد نیز اشاره شــد و مربوط به مدارس 

کانکسی است.
معاون فنی و نظارت سازمان نوســازی و تجهیز مدارس گفت: ما در کشور 
۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار دانش آموز داریم کــه در ۵۴۰ هزار کلاس درس 
می خوانند و مجموعاً ۱۰۷ هزار مدرسه در پهنه سرزمینی ایران داریم. وی 
تصریح کرد: باید در هر کلاس ۲۵ دانش آموز باشد اما در برخی از کلانشهرها 
و نقاط حاشیه ای شهرها بالای ۴۰ نفر هستند. یعنی ۶۰ هزار کلاس مطابق 

۱۵ درصد بالای ۳۵ نفر جمعیت دارند.
عبداللهی با بیان اینکه از اکنون تا سال ۱۴۰۶ روند رشد دانش آموزان رو به 
بالاست. بنابراین باید زیرساخت ها افزایش یابد اما با توجه به کمبود بودجه 
تلاش ما برای حفظ وضع موجود است. در غیر این صورت باید مدارس به 

صورت دو شیفته و سه شیفته برگزار شود.
معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی و تجهیز مدارس گفت: نرخ بازماندگی 
از تحصیل می تواند پروژه مشــترک وزارت آپ و مدیریت شــهری باشد. 
بنابراین توزیع عادلانه امکانات آموزشی از ضروریات است. وی اشاره کرد: 
رویکرد اول در آموزش و پرورش تنها ساخت مدارس است و نگاه کاملًا کمی 
است. اکنون در استان هایی مانند سیستان و بلوچستان که زیرساخت کم 
دارند تنها ساخته می شود و به روزی ۸ مدرسه در کشور می رسد. با این حال 

پاسخگوی نیازهای دانش آموزی کشور نیست و حتی کم است.
عبداللهی اظهار کرد: از ســال ۸۲ به بعد ما مدارس را می سازیم که خراب 
نشود و تلاش می کنیم مقاومت ساختمان مدارس در برابر زلزله بالا باشد. 
معاون فنی و نظارت ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس بیان داشت: در 
ســال های اخیر هم ما به ســمت مدارس بزرگ مقیاس رفتیم تا بتوانند 
هم زمان چند کارکرد را داشته باشــند. وی توضیح داد: به صورت متوسط 
باید هر دانش آموز ۸.۴۲ متر فضا در اختیار داشته باشد اما اکنون ۵.۲۸ متر 
است. بنابراین استان هایی که دارای کلان شهر هستند سرانه پایین تر است. 
عبداللهی بیان کرد: مدارس فرســوده خط قرمز آموزش و پرورش است و 
تلاش کرده ایم ساختمان های خطرناک را از رده خارج کنیم. معاون فنی و 
نظارت سازمان نوسازی و تجهیز مدارس خاطر نشان کرد: با بودجه موجود 
برآورده کردن نیازهای کشور در حوزه آموزشی ممکن نیست. از سوی دیگر 
با ساخت مسکن مهر و مسکن ملی نیاز به ساخت مدارس جدید بیشتر هم 

شده است. بنابراین ما نیاز به کمک مردم و خیرین داریم.
وی خطاب به اعضای شــورای عالی اســتان ها اظهار کرد: شوراها در این 
زمینه می توانند پیشتاز باشند و به ویژه در شهرهای نوساز از جمله مسکن 
ملی همکار آموزش و پرورش در ســاخت مدارس جدید باشند. بنابراین 
درخواست ما از شما این اســت که ظرفیت شوراها را برای ساخت مدارس 

جدید به میدان بیاورید.
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خط قرمز آموزش و پرورش است و تلاش کرده ایم ساختمان های خطرناک 

را از رده خارج کنیم.
مجید عبداللهی معاون فنی و نظارت سازمان نوســازی و تجهیز مدارس در 
جلسه هم انیشی اعضای شورای عالی استان ها که در حاشیه سی امین اجلاس 
شورای عالی استان ها برگزار می شد ضمن تبریک روز شهرداری ها و دهیاری ها 
گفت: گزارش ها و مسائل طرح شده از سوی اعضای شورای عالی استان ها در 
خصوص نوسازی مدارس آموزه و قابل توجه بود و نشان از تسلط نمایندگان 

شورای عالی استان ها بر مشکلات استان ها دارد.
وی افزود: نیازمندی هــای تجهیزاتی و زیرســاختی و نیازمندی های فنی و 
عمرانی از مباحثی است که از گذشــته مد نظر بوده و از سوی نمایندگان نیز 
به آن ها پرداخته شــد. عبداللهی اضافه کرد: نکته دیگر مســائلی موضوعی 
است که از سوی اعضای شورای عالی استان ها از جمله نمایندگان سیستان 
و بلوچســتان و کهگیلویه و بویراحمد نیز اشــاره شــد و مربوط به مدارس 
کانکسی اســت. معاون فنی و نظارت ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس 
گفت: ما در کشور ۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار دانش آموز داریم که در ۵۴۰ هزار 
 کلاس درس می خوانند و مجموعاً ۱۰۷ هزار مدرســه در پهنه ســرزمینی

 ایران داریم.
وی تصریح کرد: بایــد در هر کلاس ۲۵ دانش آموز باشــد امــا در برخی از 
کلانشــهرها و نقاط حاشــیه ای شــهرها بالای ۴۰ نفر هســتند. یعنی ۶۰ 
هــزار کلاس مطابق ۱۵ درصد بــالای ۳۵ نفر جمعیت دارنــد. عبداللهی با 
بیان اینکه از اکنون تا ســال ۱۴۰۶ روند رشــد دانش آموزان رو به بالاست. 
بنابراین باید زیرســاخت ها افزایش یابد اما با توجه بــه کمبود بودجه تلاش 

ما برای حفظ وضع موجود اســت. در غیر این صورت باید مدارس به صورت 
دو شیفته و سه شــیفته برگزار شــود. معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی 
و تجهیز مدارس گفت: نرخ بازماندگی از تحصیل می تواند پروژه مشــترک 
 وزارت آپ و مدیریت شهری باشــد. بنابراین توزیع عادلانه امکانات آموزشی

 از ضروریات است.
وی اشــاره کرد: رویکرد اول در آموزش و پرورش تنها ساخت مدارس است 
و نگاه کاملًا کمی است. اکنون در اســتان هایی مانند سیستان و بلوچستان 
که زیرســاخت کم دارند تنها ســاخته می شــود و به روزی ۸ مدرســه در 
کشور می رسد. با این حال پاســخگوی نیازهای دانش آموزی کشور نیست 
و حتی کم اســت. عبداللهی اظهار کرد: از ســال ۸۲ به بعد مــا مدارس را 
 می سازیم که خراب نشــود و تلاش می کنیم مقاومت ســاختمان مدارس 

در برابر زلزله بالا باشد.
معاون فنی و نظارت ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس بیان داشــت: در 
ســال های اخیر هم ما به ســمت مدارس بزرگ مقیاس رفتیم تــا بتوانند 
هم زمــان چنــد کارکــرد را داشــته باشــند. وی توضیح داد: بــه صورت 
متوســط باید هر دانش آمــوز ۸.۴۲ متر فضا در اختیار داشــته باشــد اما 
اکنون ۵.۲۸ متر اســت. بنابراین اســتان هایی که دارای کلان شهر هستند 
ســرانه پایین تر اســت. عبداللهی بیان کــرد: مدارس فرســوده خط قرمز 
 آموزش و پرورش اســت و تلاش کرده ایــم ســاختمان های خطرناک را از

 رده خارج کنیم.
معاون فنی و نظــارت ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس خاطر نشــان 
کرد: با بودجه موجــود برآورده کردن نیازهای کشــور در حوزه آموزشــی 
ممکن نیســت. از سوی دیگر با ســاخت مسکن مهر و مســکن ملی نیاز به 

 ســاخت مدارس جدید بیشــتر هم شــده اســت. بنابراین ما نیاز به کمک 
مردم و خیرین داریم.

وی خطاب به اعضای شورای عالی استان ها اظهار کرد: شوراها در این زمینه 
می توانند پیشتاز باشند و به ویژه در شهرهای نوساز از جمله مسکن ملی همکار 
آموزش و پرورش در ساخت مدارس جدید باشند. بنابراین درخواست ما از شما 
این است که ظرفیت شوراها را برای ساخت مدارس جدید به میدان بیاورید. 
عبداللهی توضیح داد: کمک خیرین مدرسه ساز بسیار قابل توجه است و این 
باعث خوشبختی است. دولت تلاش کرده است به اندازه آورده خیرین، بودجه 
اختصاص دهد اما در حال حاضر خیرین از دولت پیش افتاده اند و این باعث 

خوشحالی است.
معاون فنی و نظارت ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس یادآور شد: مطابق 
ســخنان رهبر معظم انقلاب که فرمودند از ظرفیت های مدیریت شهری در 
ساخت و نوســازی مدارس استفاده شود. در ســند تحول آموزش و پرورش 
نیز که حکم قانون را نیز دارد به نکاتی پرداخته شــده اســت که قابل توجه 
 اســت و گفته شــده اســت که اســتفاده از ظرفیت های نهادهای عمومی 

را نهادینه شود.
وی بیان کرد: ما تفاهم نامه هایی هم با مدیریت شهری امضا کرده ایم و چندان 
عملیاتی نشده است. امیدوارم بتوانیم با کمک یکدیگر این تفاهم نامه را اجرایی 
کنیم. عبداللهی تصریح کرد: شورای عالی استان ها ظرفیتی به اندازه دولت 
دارد و بسیار ارزشمند است و ممکن است خیلی از مسائل ما از طریق دولت 
حل نشود و از سوی شورای عالی اســتان ها قابل حل شدن باشد. بنابراین ما 
انتظار داریم از کمک شورای عالی استان ها برای توسعه ی و نوسازی مدارس 

کشور استفاده کنیم.
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اراده برای استفاده از ارزهای محلی جدی است

ایجاد پیام رسان مالی 
مشترک در بریکس 

تجارت خارجی 
به ۴۰ میلیارد دلار رسید

رشد حجم معاملات 
تجارت الکترونیکی

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله
ضرورت رونق 

سرمایه گذاری در تولید 

تولید مبنای اصلی رشد و 
توسعه کشــورهایی است 
که امروز از آنهــا به عنوان 
کشورهای توســعه یافته و 
کشورهای ثروتمند یاد می شود. در این بین سرمایه 
گذاری فاکتور مهمی به شــمار می رود. سرمایه 
گذاری در تولید باید رونق بگیرد. سرمایه گذاری که 
نباشد، یعنی تولید، رشد اقتصادی و اشتغال نیست. 
همه این موارد باهم است. زمانی که سرمایه گذاری 
نداریم، اشتغال هم نخواهیم داشت. به دنبال آن 
میزان تولید پایین می آید و در نتیجه نرخ رشد هم 
کاهش پیدا می کند. براین اساس هنگامی که نرخ 

اشتغال و رشد...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان
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تولید و فروش شرکتها افزایش یافت 

رشد شاخص تولید صنایع بورسی 
صفحه3
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سنگ تمام مردم برای تعیین سرنوشت
مشارکت   بیشتر   شد

آگهی تجدید مناقصه عمومی)نوبت اول(
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۰۳/۱۲۵ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۴ شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و 

شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

مینای قیمتمحل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوب )ریال(موضوع مناقصهردیف
پیشنهادی

مبلغ تضمین شرکت مدت اجرا
در مناقصه)ریال(

توضیحات

احــداث     ۱ پــروژه 
ساختمان ساماندهی 

کارگران فصلی

۲۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ۵۰۳۰۱۰۳ ردیــف 
بودجه داخلی شهرداری

براساس فهارس بهای ابنیه 
و تاسیســات مکانیکی و 

برقی سال ۱۴۰۳

داشــتن حداقل صلاحیت ۶۱/۲۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ماه
پیمانکاری در رشــته ابنیه 

رتبه ۵
شرایط:

۱- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
۲- به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

۳- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب ۰۱۰۶۶۲۵۲۰۶۰۰۸ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم 
کد ۲۳۵۴ )شماره حساب شبا IR ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۶۶۲۵۲۰۶۰۰۸( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده 

نفرات اول، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
۴- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی)از پایان وقت اداری روز شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰9 به مدت ۱۰ روز( و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد.
۵- متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۴ روز  شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۶ در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
۶- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰۱۰۶۶۲۴۸۱9۰۰۴ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲۳۵۴ به مبلغ ۶,۰۰۰,۰۰۰ 

ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
۷- زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت ۱۰ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۷ می باشد.

۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
9 - سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

حمیدرضا اله یاری ، شهردار رباط کریم
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۴/۰9    تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۴/۱۶

)نوبت دوم(نوبت دوم
آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای 

شرکت پترو پایدار ایرانیان در نظر دارد خرید مواد اولیه، طبخ و توزیع 
غذای پرسنل کارگاه پروژه بید بلند خلیج فارس را از طریق برگزاری 
مناقصه عمومی با انجام ارزیابی کیفی به متقاضیان واجدشرایط واگذار 
نماید. لذا از کلیه متقاضیان ذیصلاح که دارای سابقه مرتبط می باشند 
دعوت می گردد تا در صورت تمایل با مراجعه به آدرس ذیل نسبت به 

خرید اسناد مناقصه اقدام نمایند.
• تاریخ و مدت فروش اسناد مناقصه:

از تاریخ چاپ آگهی به مدت پنج روز کاری در ساعات اداری
•  محل دریافت )خرید( و عودت اسناد مناقصه:

 تهران، شهرک غرب، بلوار دادمان، خیابان شفق، ساختمان توحید، 
طبقه ششم، دبیرخانه کمیسیون معاملات

 تلفن: 9- 88576۴۰1 داخلی 18۴1 و 18۴5
•  هزینه خرید اسناد مناقصه:

هزینه خرید اسناد 1.۰۰۰.۰۰۰ ریال است که متقاضیان واجدشرایط 
می بایست به شماره حســاب 981۰9۰98۰6 به نام آن شرکت نزد 
 بانک ملت شعبه مسجد جامع شــهرک قدس کد شعبه 65656 
)قابل پرداخت در تمامی شعب بانک ملت( واریز و اصل فیش مربوطه 
را جهت دریافت اســناد مناقصه به دبیرخانه کمیسیون معاملات 

شرکت ارائه نمایند.
•  مبلغ تضمین بانکی شرکت در مناقصه:

 9.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )نه میلیارد ریال(
•   هزینه درج آگهی در روزنامه کثیرالانتشار به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت پترو پایدار ایرانیان
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اقتصاد2
ایران

تجارت خارجی به ۴۰ میلیارد 
دلار رسید

رئیس کل گمــرک اعلام کرد: میــزان صادرات 
غیر نفتی کشور در سه ماهه امسال با افزایش ۷.۶ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته، به 
۱۳.۵ میلیارد دلار رسیده است. محمد رضوانی فر 
- معاون وزیر اقتصاد - گفت: میزان وزنی صادرات 
غیرنفتی در سه ماهه امسال ۳۷.۸ میلیون تن بوده 
که افزایش ۵.۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل را تجربه کرده است. همچنین، میزان صادرات 
کشور با احتساب نفت خام و نفت کوره، خدمات 
فنی مهندســی و تجارت چمدانی ۲۵.۷ میلیارد 

دلار بوده است.
وی ارزش تجارت خارجی کشور )مجموع واردات 
و صادرات( در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ را ۴۰ 
میلیارد دلار اعلام کرد و گفت: در سه ماهه نخست 
سال ۱۴۰۳، با احتساب صادرات نفت خام و نفت 
کوره )اعلام شده توســط وزارت نفت( و خدمات 
فنی و مهندسی، شاهد ۱۱.۴ میلیارد دلار مازاد 
تجارت خارجی و بدون احتســاب صادرات نفت 
خام و نفت کوره، خدمات فنی و مهندسی، حدود 
۸۰۰ میلیون دلار کسری تجارت خارجی بوده ایم.

به گفته رئیس کل گمرک، در ســه ماهه امسال 
۱۵.۶ میلیون تن محصولات پتروشیمی به ارزش 
۶.۲ میلیارد دلار صادر شده است که افزایش ۷.۲۶ 
درصدی در وزن و ۸.۸۵ درصدی در ارزش را نشان 
می دهد. همچنین سه قلم عمده کالاهای صادراتی 
در سه ماهه نخست سال جاری، به گاز طبیعی مایع 
شده با ۱.۶ میلیارد دلار، پروپان مایع شده با ۸۶۴ 
میلیون دلار و متانول با حدود ۶۰۴ میلیون دلار 

اختصاص داشت.
رضوانی فر افزود: در بیــن ده قلم عمده کالاهای 
صادراتی، بیشــترین رشد ارزشــی به گازهای 
نفتی و هیدروکربورهای گازی شــکل مایع شده 
با ۸۷ درصد، پلی اتیلن گریــد فیلم با ۶۳ درصد 
و میله های آهنی یا فولادی با ۱۸ درصد افزایش، 
اختصاص داشــت. وی در خصوص کالاهایی که 
در بین ده قلم عمده کالاهــای صادراتی، دارای 
بیشترین کاهش در ارزش بودند، بیان  کرد: بوتان 
مایع شده با ۱۳  درصد، شمش از آهن و فولاد با ۹ 
درصد و گاز طبیعی مایع شده با ۳ درصد کاهش، 

بیشترین کاهش در ارزش را داشته اند.
رئیس کل گمرک خاطر نشان کرد:  متوسط ارزش 
گمرکی هر تن کالای صادراتی از ۳۵۱ دلار در سه 
ماهه نخست سال گذشته به ۳۵۷ دلار در سه ماهه 
نخست سال ۱۴۰۳ رسیده، که افزایش ۲  درصدی 

داشته است.
رضوانی فر در خصوص بزرگ ترین مقاصد صادراتی 
کشور در سه ماهه سال جاری گفت: در این مدت 
چین با ۳.۶ میلیارد دلار، عــراق ۳ میلیارد دلار، 
امارات متحده عربی ۱.۹ میلیــارد دلار، ترکیه با 
۱.۳ میلیارد دلار، افغانستان با ۵۲۴ میلیون دلار، 
پاکستان ۵۱۴ میلیون دلار و هند با ۴۴۳ میلیون 
دلار، ۷ کشور عمده مقصد صادراتی ایران بودند و 
در سه ماهه امسال ۸۱ درصد از وزن و ۸۳ درصد 
از کل ارزش صادرات غیر نفتی کشور به ۷ کشور 

فوق الذکر صادر شده است.
وی در خصوص میزان واردات در ســه ماهه سال 
جاری افزود: در این مدت ۹ میلیون و ۴۰۰ هزار 
تن کالا به ارزش ۱۴.۳ میلیارد دلار وارد کشــور 
شده است که به لحاظ وزنی ۷.۷۳ درصد و از حیث 
ارزش ۱.۳۳ درصد افزایش نشان می دهد. رئیس 
کل گمرک ادامه داد: ۳ قلم عمده کالاهای وارداتی 
در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳، ذرت دامی با ۸۹۰ 
میلیون دلار، کنجاله سویا با ۴۸۳ میلیون دلار و 

طلا به اشکال خام با ۴۷۶ میلیون دلار بوده است.
رضوانی فر اظهار کرد: در بین ده قلم عمده کالاهای 
وارداتی، بیش ترین افزایش بــه لحاظ ارزش، به 
کنجاله سویا با رشــدی ۱۰۱۵ درصدی، طلا به 
اشکال خام با رشدی ۲۶۵  درصدی و شکر با رشد 

۱۵۰  درصدی اختصاص داشت.
به گفته وی، در بین ده قلم عمده کالاهای وارداتی، 
بیش ترین کاهش به لحاظ ارزش دلاری، مربوط به 
روغن دانه آفتابگردان با ۵۰ درصد کاهش، برنج با 
۱۹ درصد کاهش و ذرت دامی با ۱۳ درصد کاهش 
بوده و متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 
۱۵۲۶ دلار بوده که نسبت به رقم ۱۶۲۲ دلار در 
سه ماهه نخست ســال ۱۴۰۲، ۶  درصد کاهش 

نشان می دهد.
رضوانی فر در پایان در خصوص هفت کشور عمده 
طرف معامله واردات با ایران در ســه ماهه سال 
۱۴۰۳، اظهار کرد: در ایــن مدت امارات متحده 
عربی با ۴.۵ میلیــارد دلار، چین با چهار میلیارد 
دلار، ترکیــه با ۱.۸ میلیــارد دلار، آلمان با ۴۹۲ 
میلیون دلار، هند با ۴۲۸ میلیون دلار، روسیه با 
۳۰۹ میلیون دلار و هلند با ۲۷۳ میلیون دلار هفت 

کشور عمده طرف معامله واردات با ایران بودند. 

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
در جمع فعالان اقتصادی 
روسیه با تاکید بر ضرورت 
توسعه همکاری های بانکی 
میان دو کشور و استفاده از 
ظرفیت های نهادهای منطقه ای و ارز های محلی 
برای دوری جستن از تحریم های ظالمانه و سلطه 
دلار بر مبادلات مالی بین المللی خواستار تشکیل 
نهادی مشــابه پیام رســان مالی “FATF” میان 
کشورهای عضو بریکس شد و بر آمادگی ایران برای 
در اختیار قرار داد امکانات فنی برای عضویت روسیه 

در اتحادیه پایاپای اسیایی تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، محمدرضا 
فرزین که به منظور توسعه مناسبات پولی و بانکی 
میان ایران و روسیه به ســن پترزبورگ سفرکرده 
اســت در کنکره مالی روســیه که با حضور خانم 
نابیولینا رییس بانک مرکزی روســیه و جمعی از 
فعالان اقتصادی این کشــور برگزار شد؛ افزود: هم 
اکنون تمامی مقررات مرتبط با پولشــویی مطابق 
با قوانین بیــن المللی  درایران رعایت می شــود و 
ایجاد نهادی مشابه پیام رســان مالی “FATF”  در 
میان کشورهای عضو بریکس فرصت بسیار خوبی 
برای توسعه همکاری های بانکی میان کشورهای 

عضو است.
دکتر فرزین با انتقاد از برخوردهای سیاسی نهاد بین 
المللی “FATF” با ایران و روسیه گفت: در حال حاضر 
با توجه به برگزاری اجلاس بریکس به ریاست روسیه 
ایران امادگی دارد تا تمامی توانمندی های خود را 
برای پیشبرد پیشنهادات مشترک در زمینه توسعه 
فعالیت های بریکس و ایجاد یک نظام مالی جدید از 

سوی اعضای بریکس در اختیار روسیه قرار دهد.
وی موضوع دســتیابی  به راهکارهای انتقال پول 
و تســویه پولی  را یکــی از مهمتریــن محورهای 
مورد بحث میان کشورهای عضو بریکس عنوان و 
 )ACU( خاطرنشان کرد : اتحادیه پایاپای آسیایی
فرصت بســیار خوبی برای حذف دلار از معاملات 
میان کشورهای عضو است که هم اکنون کشورهای 
مثل "هند" و "پاکســتان" هم عضو این اتحادیه 
هستند اخیرا نیز "بلاروس" تقاضای عضویت در این 
اتحادیه را مطرح کرده است و از روسیه نیز دعوت 
می کنیم که به اتحادیه بپیوندد چراکه این اتحادیه 
ظرفیت بســیار خوبی برای توسعه همکاری میان 

ایران و روســیه را فراهم می کند. رئیس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه مفاهمه و گفت و گو در تقویت 
روابط بیــن دو ملت کمک بســیاری خواهد کرد، 
تصریح کرد: در سال های اخیر ارتباطات دیپلماتیک 
خوب میان رهبران سیاسی دو کشور باعث شده که 
روابط اقتصادی هم تحت تاثیر قرار بگیرد و تقویت 
شود. در این راســتا باید در تعاملات دو کشور و با 
کمک رئیس کل بانک روســیه دلار را از مبادلات 
تجاری حذف کنیم و از پول های محلی در پرداخت 

های بین دو کشور استفاده کنیم.
دکتر فرزیــن با بیان اینکه اراده رهبران سیاســی 
ایران و روسیه برای  اســتفاده از ارز های محلی در 
مبادلات تجاری جدی است تاکید کرد: اگر بتوانیم 
در مبادلات بین روسیه، ایران، چین و سایر کشورها 
از روبل، یوآن، درهم و ریال اســتفاده کنیم، مانع 
بزرگی در تجارت دو کشــور برداشته خواهد شد و 
منجر به تقویت ارتباط دو کشور می شود و سرمایه 
گذاران و فعــالان اقتصادی دو کشــور می توانند 

اشتراکات بیشتری با هم داشته باشند.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری در ایران گفت: با انتخاب رئیس 
جمهور جدید سیاست های کشور همچنان برقوام 
قبلی و در چارچوب توافقات ادامه پیدا خواهد کرد و 
معتقدم که تقویت فضای مشترک سیاست گذاری، 
پژوهشی، آموزشی و... جزو مســائلی است که به 
توسعۀ روابط میان این دو کشــور در آینده کمک 

خواهد کرد و این روابط قطعاً در بلندمدت تحکیم 
خواهد شد.

دکتر فرزین در خصوص نحوه همکاری بانک های 
مرکزی در بریکس گفــت: اینجانب از تلاش های 
ارزشمند تیم BRICS بانک مرکزی روسیه کمال 
قدردانــی را دارم. بــه عنوان یک عضــو جدید در 
BRICS، اعلام می کنم که بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران این آمادگــی را دارد در توســعه 
جریان های کاری فعلی و راه اندازی طرح های جدید 
مشارکت فعال داشته باشد. به طور کلی، می توان 
گفت که توســعه کانال های پرداخت جایگزین با 
هدف کاهش اتکا به دلار آمریکا و زیرســاخت های 
مالی تحت ســلطه غرب، انگیزه اصلی تلاش های 
صورت گرفتــه در   BRICS بوده و میزان موفقیت 
این ابتکارات منوط به تمایل و علاقه مندی اعضای 

BRICS به همکاری و غلبه بر کاستی ها است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تهدیدات ناشی از 
زیرساخت های مالی تحت سلطه غرب تصریح کرد: 
امروزه تهدیدات ناشی از زیرساخت های مالی تحت 
سلطه غرب تنها مربوط به ایران و روسیه نمی باشد. 
در سال های گذشته تنها برخی از اقتصادها همچون 
ایران با فشارها و تهدیدهای خارجی از سوی غرب 
مواجه بودند، اما امروزه این تهدیدات به راحتی به 
اقتصاد سایر کشــورها همچون روسیه نیز تسری 

داده شده است.
دکتر فرزین با تاکید بر اهمیت استفاده از ارزهای 

محلی در مبادلات کشــورها گفت: در سال ۲۰۲۴ 
و در دوران ریاست روســیه در BRICS، ما انتظار 
ویژه ای داریم که بانک مرکزی روســیه بر افزایش 
تدریجی استفاده از ارزهای ملی اعضا در روابط بانکی 
فرامرزی تمرکز کرده و سعی در کاهش سلطه ایالات 
 ،BRICS متحده داشته باشد. با توجه به مسیر مالی
مسائل مربوط به کارگروه پرداخت BRICS بسیار 
مهم است. برنامه های مرتبط با این موضوع در نهایت 
افزایش سرعت، امنیت، شفافیت و کاهش هزینه ها 
در سیستم های تسویه به دنبال خواهد داشت. البته 
باید به توسعه مکانیزم های سپرده گذاری و تسویه 

همزمان توجه شود. 
وی افزود: با توجه به نقش کلیدی بانک های مرکزی 
در نظارت بر تراکنش های موسسات اعتباری و در 
راستای اجرای مقررات ناظر بر مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریســم، بر اهمیت ارتقای سطح 
همکاری بانک های مرکزی BRICS در این زمینه 
تاکید می نمایم. بایستی تلاش گردد تا از پیامدهای 
نامناســبی که ترتیباتی همچون FATF به اذعان 
کشورها بر آن ها تحمیل شده، جلوگیری کرد. چنین 
ابتکاری نیز در مطابق اســتانداردهای بین المللی 
موجود امکان پذیر است و بر لزوم همکاری سریع، 
سازنده و موثر بین ناظران تاکید دارد. همچنین به 
نظر می رســد با توجه به اهمیت موضوع و کارکرد 
آن در توســعه یکپارچگی مالی گروه BRICS، در 
آینده توجه بیشتر به جنبه های نظری و عملی این 

امر گردد. 
دکتر فرزین در خصوص تجربــه ایران در مواجهه 
با محدودیت های خارجی تصریح کرد: ســاختار 
بانکداری و نظام مالی بین المللی در اواســط دهه 
۱۹۴۰-۱۹۵۰ با توجــه به ســاختار اقتصادی و 
سیاســی آن زمان طراحی شده اســت. جهان از 
آن زمان به طرز چشــمگیری تغییر کرده اســت. 
قدرت های جهانی جدید ظهور کرده اند که اعضای 
BRICS را تشــکیل می دهند. نظام بانکی و مالی 
بین المللی نیز باید با توجه به ســاختار سیاسی و 

اقتصادی کنونی جهان تکامل یابد.
رئیس کل بانک مرکزی با انتقاد از کنترل سیستم 
بانکی و مالی بین المللی توســط قدرت های غربی 
گفت: این می تواند به عنوان ابزاری برای زورگویی 
در دست غرب عمل کند. می توان پیش بینی کرد 
که پس از ایران، دیر یا زود، سایر قدرت های مستقل 
به دلیل مرکزیت غــرب در نظام مالــی، با چنین 

محدودیت های خارجی مواجه شوند.

اراده ایران و روسیه برای استفاده از ارزهای محلی جدی است

ایجاد پیام رسان مالی مشترک در » بریکس«

رشــد ۵۲ درصــدی حجم 
معاملات تجارت الکترونیکی

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی از رشد ۵۲ 
درصدی حجم معاملات تجارت الکترونیکی کشور 

در سه ماهه اول نسب به سال گذشته خبر داد.
به گزارش روابط عمومی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی )مرکز تتا(؛ امین کلاهدوزان -رئیس 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی- با اشاره به رشد 
قابل توجه و صعود چشم گیر تجارت الکترونیکی 
در سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته، اظهار کرد: با استقبال فوق العاده و 
همراهی همه صاحبان کسب و کار، حجم معاملات 
تجارت الکترونیکی کشور در سه ماهه اول به ۹۶۴ 
همت رســید که نسب به ســال قبل ۵۲ درصد 

افزایش داشته است.
وی با اشــاره به اینمادهای صادر شــده در مدت 
مذکور، تصریح کرد: با رشــد ۴۶ درصدی صدور 
اینماد به نسبت مدت مشابه، اکنون بیش از ۲۲۸ 
هزار اینماد فعال در ســطح کشــور وجود دارد. 
کلاهدوزان همچنین با اشاره به امضای الکترونیکی 
صادره در این مدت، گفت: صدور بیش از ۱ میلیون 
و ۲۰۰ هزار امضای الکترونیکی یعنی رشد قریب 
به ۶۱ درصدی نسبت مدت مشابه سال گذشته، 
عنوان کرد: این مسئله نشــان از توجه و استقبال 
مردم و کسب و کارها از این خدمت مهم و راهبردی 

مرکز توسعه تجارت الکترونیکی دارد.
وی بیان کرد: برداشــتن موانع موجود بر سر راه 
کسب و کارها، تســهیل گری و توسعه بازارهای 

جدید از مهم ترین رویکردهای این مرکز است.

ســاخت ۲.۶ میلیــون واحد 
مسکونی در کشور

مشــاور وزیر و مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن 
وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه ۲ میلیون و 
۶۰۰ هزار واحد مسکونی در حال ساخت است، 
گفت: نظام عرضه و تقاضا در بازار مسکن برای 
نخستین بار در دولت سیزدهم مورد توجه و اقدام 
قرار گرفت. به گزارش وزارت راه و شهرســازی، 
»ابوالفضل نوروزی« اظهار داشت: در این دولت 
قوانین مهمی از جمله قانون تنظیم و ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بها و قانون الزام به ثبت 
رسمی اموال غیر منقول تدوین و تصویب شد 
که بسیاری از مشکلات بازار مسکن در کشور را 

برطرف می کند.
وی افــزود: قانون الــزام به ثبت رســمی اموال 
غیر منقول ۱۰ سال بود توســط کارشناسان در 
حوزه های مرتبط پیگیری می شد و یک بار نیز رهبر 
معظم انقلاب در این باره اظهار نظر کردند که دو 
سال بین مجلس و شورای نگهبان در رفت آمد بود، 
سپس در مجمع تشخیص مصلحت نظام بررسی 

شد و سر انجام ۱۳ خرداد ۱۴۰۳ ابلاغ شد.
نوروزی تصریح کرد: اگر میلیون ها مسکن بسازیم 
و نتوانیم بازار توزیع را مدیریت کنیم به نتایج مورد 
نظر نمی رسیم، پس باید بازار عرضه و تقاضا را 
مدیریت کنیم. مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن 
وزارت راه و شهرســازی با بیان اینکه در دولت 
ســیزدهم طرف عرضه را فعال کردیم، گفت: 
۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد مســکونی در حال 
ساخت است و برای نخستین بار در این دولت 
طرف عرضه مورد توجه قرار گرفت. همچنین 
برخی اقدامات نیاز به قانونگذاری داشت که قانون 
ساماندهی بازار زمین مسکن و اجاره بها و قانون 
ثبت اموال غیر منقول تدوین شد تا از سوداگری 
و سودجویی جلوگیری شود. نوروزی با اشاره به 
قانون الزام به ثبت اموال غیر منقول، بیان داشت: 
وضعیت معاملات در بازار مسکن به شکلی است 
که فرد می تواند یک ملک را به نفرات متعددی 
بفروشد که با اجرای این قانون جلوی آن گرفته 
می شود. این مســئول وزارت راه و شهرسازی 
افزود: نکته دیگر موضوع پیش فروش است که 
در کشورهای توســعه یافته برای ساخت و ساز 
مورد اســتفاده قرار می گیرد، اما در کشور ما در 
فرایند پیش فروش به دلیل مشــکلات موجود 
و فروش یک واحد به چنــد نفر در دوران پیش 
فروش، اعتماد عمومی سلب شــده است. وی 
تصریح کرد: پیش فروش، برای کشور ما که هر 
سال با تورم مواجه است بازار امنی است و مردم 
در دوران تورمی می تواننــد از این طریق بعد از 
سه سال خانه دار شــوند. در این رابطه بندهای 
مربوط به پیش فروش در قانون اصلاح شده است. 
نوروزی در ادامه نکته سوم این قانون را تکمیل 
زیرســاخت های اطلاعاتی بازار مسکن عنوان 
کرد و گفت: اطلاعاتی از ملک، مالک و ساکنان 
آن وجود ندارد، اما با تصویب قانون الزام به ثبت 
اموال غیر منقول و قانون سامانه ساماندهی بازار 
مسکن به راحتی می توانیم معاملات مکرر و سایر 

معاملات را بررسی و پیگیری کنیم.

خبر
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دبیر کارگــروه تنظیم و کنترل بــازار املاک و 
مستغلات از شناسایی شبکه قیمت سازی مسکن 
خبر داد و گفت: با این کار جلوی جهش قیمت 
مسکن گرفته شد. یاسر دستمالچیان با یادآوری 
مصوبه شورای عالی مسکن برای گشت مشترک 
در بازار مســکن، اظهار کرد: در ابتدا گشت را از 
شهر پردیس آغاز و در ادامه این کار را در تهران 

پیاده سازی کردیم.
وی با تأکید براینکــه ۱۸۰ هزار بنگاه املاک در 
سطح کشور داریم که از این تعداد ۱۸۵۰۰ واحد 
غیرمجاز بود، افزود: از تیرماه ســال گذشته تا 
امــروز ۱۱۰ هزار بازرســی از بنگاه های املاک 
صورت گرفته به اخذ ۳۰۰ میلیارد تومان جریمه 
منتج شده است. دستمالچیان از برخورد قانونی 
با این بنگاه ها خبر داد و گفت: روند صدور مجوز 
بنگاه املاک ثبات حدود یکسال زمان می برد که 
در دولت آیت الله رییسی این فرآیند حدود ۱۰ 
روز کاهش یافت. در برخی موارد یک روزه پروانه 

کسب یک روزه صادر می شود.
دبیر کارگــروه تنظیم و کنترل بــازار املاک و 
مســتغلات با یادآوری این کــه در زمان حاضر 
حدود ۱۳ هزار بنگاه املاک غیرمجاز در کشور 
داریم، اظهار کرد: در مرحله اول ســطح ســواد 
مشاوران املاک را به دیپلم ارتقا دادیم. در واقع 

سطح بنگاه های املاک از معمولی ارتقا یافت.
دستمالچیان از شناسایی شبکه قیمت سازی در 
بخش مسکن خبر داد و با بیان اینکه تعدادی از 
این افراد با قرار وثیقه آزاد هســتند، اضافه کرد: 
اقدامات هماهنگ و تکمیــل کننده در بخش 
های مختلف باعث شــد تا امروز شاهد جهش 
قیمت نباشیم. وی با بیان اینکه بنگاه های املاک 
دیگر نمی توانند قرارداد تنظیم شده را در سامانه 
املاک و مســتغلات ثبت نکنند، گفت: تعیین 
ســقف افزایش اجاره بها نیز در دولت سیزدهم 
عملیاتی شده است. وی همچنین از غیرقانونی 
بودن خرید امتیاز طرح های حمایتی مســکن 
خبر داد و تاکید کرد: تمام اقدامات ذکر شــده 
توسط آیت الله رییسی در شورای عالی مسکن 

پیگیری می شد.
دبیر کارگــروه تنظیم و کنترل بــازار املاک و 
مستغلات در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه 
در چه شــهرهایی امتیاز طرح هــای حمایتی 
مسکن و با چه قیمتی خرید و فروش می شود؟ 
گفت:  این مسئله در شــهرهای پردیس، پرند و 

اسلامشهر موضوع فراگیری است. در منطقه ۲۲ 
تهران نیز تعاونی های مسکن را داریم که  مردم 
امتیازاتی خریداری کرده اند که قابلیت فروش 

نداشته است.
دســتمالچیان با تاکیــد بر اینکه تا پیشــرفت 
فیزیکی پــروژه بــه ۴۰ درصد نرســد، فروش 
غیرقانونی است، افزود: در این منطقه مردم خاک 
خریداری کرده اند و امتیاز دســت به دست می 
شود. وی ادامه داد: در رابطه با مساکن حمایتی 
)مسکن مهر و نهضت ملی مســکن( واحدها را 
ساخته ایم و فرم ج متقاضیان را قرمز کرده ایم. 
در برخی موارد فرد در پرداخت بخشی از قسط 

وام می ماند.
وی با اشاره تجمع ســوداگران در مقابل شرکت 
عمران شهرهای جدید، تصریح کرد: سوداگران 
امتیاز طــرح حمایتی را با قیمــت یک میلیارد 
تومان خریداری می کننــد، در حالی قیمت آن 
۱.۵ میلیارد تومان بوده و دیگر فرد نمی تواند از 

امتیاز طرح حمایتی استفاده کند.
وی با بیان اینکــه تعداد محــدودی افرادی را 
شناسایی کرده ایم که اعداد دو رقمی از واحد های 
حمایتی را در اختیار دارنــد، اضافه کرد: خرید 
و فروش مســکن مهر و نهضت ملی مسکن در 
شــرکت های عمران به صــورت قانونی انجام 

می شود.
مهدی ساسانی مدیر ســامانه خودنویس نیز در 
این نشست گفت: ســامانه خودنویس بر اساس 
قانون توســط وزارت راه و شهرســازی توسعه 
یافته و این ســامانه جدیدی نیست؛ وزارت راه 
و شهرســازی ســامانه ثبت معاملات املاک و 
مســتغلات را از وزارت صمت تحویل گرفت تا 
بتواند امکان ثبت قــرارداد را برای مردم فراهم 
کند. وی افزود: بخش اجاره سامانه مذکور از سوم 
خرداد سال گذشته راه اندازی و دسترسی برای 
مشاوران املاک فراهم شد. از ابتدای امسال نیز 
تمام قراردادهای اجاره در ســامانه خودنویس 

ثبت می شود.
وی یادآور شد: تا امروز ۵۹۴ هزار و ۷۷۱ قرارداد 
توســط مردم و مشــاوران املاک در ســامانه 
خودنویس ثبت شده است.بنا داشتیم در خرداد 
امسال از بخش خریدوفروش سامانه خودنویس 
رونمایی کنیم که به دلیل اتفاقات روی داده برای 
رییس جمهوری و مسئله انتخابات این کار را به 

تعویق انداختیم.

سقف اجاره بهای مســکن به ۳۱ استان کشور 
ابلاغ شد که با اجرای آن شاهد قانونی شدن کامل 
سقف اجاره بهای مســکن خواهیم بود. پیش از 
شروع فصل اجاره مسکن  بسیاری از مستاجران 
چشم انتظار تعیین سقف اجاره مسکن بودند چرا 
که همزمان با اعلام قانون ساماندهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره خبر از تعیین سقف اجاره مسکن 
و نقره داغ شدن مالکانی که این قانون را رعایت 
نمی کنند و همچنین مشاوران املاک متخلف 

داده شده بود.
براساس این گزارش سقف اجاره مسکن در ۳۱ 
استان کشور ابلاغ شــد و بیشترین سقف اجاره 
بهای مسکن در استان یزد با ۲۵.۲ درصد و کم 
ترین آن در اســتان زاهدان با ۲۲ درصد اعلام 
شده است. در همین رابطه هادی عباسی معاون 
مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کرد: جدول سقف نرخ اجاره بهای تمامی استان 
ها آماده و به ۳۱ مرکز استان ابلاغ شده است. وی 
با بیان اینکه در تهران این رقم ۲۵ درصد تعیین 
شده است گفت: حداقل افزایش هم برای زاهدان 
اعمال شده که ۲۲ درصد است. حداکثر رقم نیز 
در یزد خواهد بود که افزایش مجاز مبلغ اجاره بها 

۲۵.۲ درصد خواهد بود.
عباسی با بیان اینکه قانون به صراحت می گوید 
مجاز هســتیم به میزان ۵۰ تــا ۱۰۰ رقم تورم 
عمومی، ســقف اجاره بها را تعیین کنیم گفت:  
در صورتی که   نرخ تورم ۴۰ درصد باشد وزارت 
راه وشهرسازی  مکلف است بین ۲۰ تا ۴۰ درصد 
برای اجاره بها ســقف تعیین کند رقم ۲۲ تا ۲۵ 
درصد نیز بر اساس تورم مرکز آمار و رعایت قانون 
ساماندهی زمین، مســکن و اجاره بها تعیین و 

ابلاغ خواهد شد.
بررســی های میدانی هم حاکی از آن است که 
مستاجران از این تعیین سقف اجاره بهای مسکن 
برای تابستان امسال خوشحال هستند و انتظار 
دارند که ابزارهای نظارتی کــه برای این بخش 
گذاشته شــده بتواند خیال آنها را از این سقف 

قیمتی راحت کند.
در همین زمینه فاطمی یکی از مســتاجران در 
منطقه ۱۲ تهــران با بیان اینکه در ســال های 
گذشــته همواره با مشــکل تعیین سقف اجاره 
مسکن روبرو بودیم و همین امر خود باعث شده 
بود که هرســال به مناطق پایین تر تهران کوچ 
کنیم گفت: تعیین سقف اجاره مسکن برای ما 

مستاجران بسیار دلگرم کننده بود چراکه حداقل 
این اقدام خود باعث نمی شــود که به محلات 
دیگر برویم و یا هرســال نگران افزایش قیمت 
های نجومی اجاره های مسکن باشیم. او گفت: 
امیدواریم با تعیین سقف اجاره مسکن حداقل 
مالکان و یا مشاوران املاکی که در بنگاه ها اقدام 
به انعقاد قرارداد می کنند آن را رعایت کنند و در 
صورت عدم رعایت بتوانیم از طریق شکایت حق 

خود را دریافت کنیم.
در همین رابطه حســین جنتــی مدیرکل راه 
وشهرسازی استان تهران با بیان اینکه در حال 
حاضر روند سقف اجاره مسکن در استان تهران 
۲۵ درصد تعیین شــده اســت که اگر مالکان 
این سقف اجاره مســکن را رعایت نکنند با آنها 
برخورد شدیدی خواهد شد گفت: مالکان به ویژه 
مشاوران املاک اســتان تهران باید به این نکته 
توجه کنند که در صورت شــکایت مستاجران 
مبنی بر عدم رعایت نکردن قرارداد اجاره مسکن 
آنها جریمه و در صورت ادامــه دادن پلمب می 

شوند.
وی تاکید کرد: ســقف اجاره مسکن در تمامی 
شهرهای استان تهران ۲۵ درصد تعیین شده و 
اگر فردی این قانون را رعایت نکند حق شکایت 
تا ۵ســال برای مســتاجر محفوظ است و فرد 
می تواند به شورای حل اختلاف شکایت و افزایش 
مبلغ ســقف اجاره بها را دریافت کند همچنین 
مســتاجران می توانند در صورت توافق با مالک 
خود حتی بدون مراجعه به مشــاوران املاک از 
طریق ســامانه خودنویس اقدام به ثبت قرارداد 
خود کنند و بدون پرداخت هیــچ هزینه ای به 
راحتی کد رهگیری را دریافت و از طریق آن هم 

اقدام به ثبت قراردادهای خود کنند.
 در همیــن زمینه هم محمد مهدی ساســانی 
مدیرعامــل ســامانه خودنویس گفــت: تعداد 
قراردادهای اجاره ای که در ســامانه خودنویس 
ثبت شده به بیش از ۶۰۰ هزار فقره رسیده است 
که این میزان قرارداد روز به روز در حال افزایش 
اســت. وی افزود: مســتاجران می توانند بدون 
پرداخت هیچ هزینه ای اقدام بــه ثبت قرارداد 
کرده و کد رهگیری خود را برای وام ودیعه مسکن 
و یا استفاده در سایر بخش ها  دریافت کنند در 
صورت توافق بین مالک و مســتأجر هر دو می 
توانند با رعایت سقف اجاره مسکن در این سامانه 

اقدام به ثبت قراردادهای خود کنند.

برخورد با مشاوران املاک متخلف در تهرانشناسایی و بازداشت شبکه قیمت سازی مسکن 
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معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که بیش از 
دو میلیون و ۶۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن 
به مرحله ســاخت رسیده اســت گفت: در دولت 
سیزدهم به دهک های یک تا چهار که از توان مالی 
کافی برخوردار نیستند وام مسکن کم بهره پرداخت 
می شود. هادی عباسی اصل درباره عملکرد وزارت 
راه و شهرســازی در دولت سیزدهم اظهار کرد: در 
حال حاضر بیش از دو میلیــون و ۶۰۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن وارد فرایند ساخت شده و بیش 
از ۵۰۰ هزار واحد تکمیل شده است که در ماه های 
آینده شاهد جهش در تکمیل واحدها خواهیم بود. 
وی افزود: دولت شــهید رییسی در بخش مسکن، 

مسئولانه عمل کرد و تلاش کرد با نگاه مسئولانه به 
نیاز متقاضیان مسکن پاسخ دهد.

عباسی اصل بیان کرد: دولت سیزدهم در رابطه با 
بخش مسکن سه فرصت را در نظر گرفت. فرصت 
نخست، تأمین زمین بود تا قیمت تمام شده کاهش 
یابد که در این حوزه کارهای مهمی انجام شــد و 
هم اکنون شاهد جهش در تأمین زمین در محدوده 

شهرها، شهرک ها و سواحل جنوبی هستیم.
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی 
تاکید کرد: پرداخت تسهیلات فرصت دومی بود که 
در دولت سیزدهم مدنظر قرار گرفت. بیش از ۳۵۰ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی توسط بانک ها 

به بخش مسکن اختصاص یافت که باید تقویت شود. 
وی فرصت سوم را دسترسی به ارزش افزوده دانست 
و گفت: در این بخش تلاش شد تا قیمت تمام شده با 

تأمین زمین توسط دولت کاهش یابد.
عباسی اصل، تخصیص تســهیلات کم بهره برای 
دهک های یک تــا چهار که توان مالی مناســبی 
ندارند از تمهیدات دولت سیزدهم برشمرد و افزود: 
نرخ ســود از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد کاهش یافت. 
همچنین در تکمیل مســکن مهر دولت سیزدهم 
بیش از ۱۳۰ هزار واحد را تکمیل کرد و تحویل داد و 
۱۱۰ هزار واحد باقیمانده که بدون پرونده های دارای 

تعارض تا پایان دولت تکمیل خواهد شد.

در دولت سیزدهم، نرخ رشد نقدینگی که در پایان 
شــهریورماه ۱۴۰۰ به رقم ۴۰.۵ درصد رسیده 
بود، در پایان ســال ۱۴۰۱ به رقم ۳۱.۱ درصد و 
 در پایان سال ۱۴۰۲ به رقم ۲۴.۳ درصد کاهش 

یافت. 
متخصصان حوزه اقتصــادی به خوبی واقفند که 
حجم نقدینگی یک متغیر انبــاره )جمع( بوده و 
همواره ســطح آن افزایش می یابد. لیکن مؤلفه 
مهم در تحلیــل متغیرهــای کلان پولی )نظیر 
نقدینگی( توجه به تحولات رشد آنها در یک دوره 

زمانی است.
بر اســاس گــزارش بانــک مرکزی، رجــوع به 
ارقام رشد نقدینگی طی ســال های ۱۳۹۸ الی 
۱۴۰۰ و مقایســه آن بــا ارقام رشــد نقدینگی 
طــی ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ می توانــد 
معیــار مناســبی بــرای قضــاوت در خصوص 
 مدیریــت کل های پولــی در دولت ســیزدهم 

باشد.
بدون تردید، رونــد صعودی رشــد نقدینگی و 
ثبت ارقام بی ســابقه این متغیر در پایان ســال 
۱۳۹۹ و نیمه اول ســال ۱۴۰۰ مســأله ای بس 
نگران کننده بود که تداوم آن می توانست اقتصاد 

کشــور را با معضــلات و مخاطــرات گوناگونی 
مواجه ســازد و ضمــن افزایــش نااطمینانی ها 
در تصمیمات خــرد فعالان اقتصادی کشــور، 
 آثار مخربــی بــر متغیرهــای کلان اقتصادی

 به وجود آورد.
آمارها حاکی از آن است که رشد نقدینگی که در 
ابتدای دولت سیزدهم )پایان شهریورماه ۱۴۰۰( 
به رقم ۴۰.۵ درصد رسیده بود، در دوران فعالیت 
دولت ســیزدهم روند نزولی قابل توجهی را طی 
نموده است؛ به طوری که این متغیر در پایان سال 
۱۴۰۱ به رقم ۳۱.۱ درصد و در پایان سال ۱۴۰۲ 

به رقم ۲۴.۳ درصد رسیده است.
ایــن امــر حاکــی از آن اســت که طــی دوره 
تصدی دولــت ســیزدهم، رشــد نقدینگی به 
میزان ۱۶.۲ واحــد درصد کاهش یافته اســت 
که نشــان دهنده بالاترین میزان کنترل رشــد 
نقدینگــی در دولت هــای مختلف اســت. این 
در حالی اســت کــه در دوران فعالیــت دولت 
دوازدهم رشــد نقدینگی با افزایش ۱۶.۷ واحد 
درصدی از ۲۳.۸ درصد در شــهریورماه ۱۳۹۶ 
 به ۴۰.۵ درصد در شــهریورماه ۱۴۰۰ رســیده 

بود.

بررســی نــرخ رشــد پایــه پولــی نیز نشــان 
می دهــد که نرخ رشــد ایــن متغیر مهــم نیز 
با بازگشــت به محــدوده مقادیر بلنــد مدت، 
 از ۴۲.۳ درصــد بــه ۲۸.۱ درصــد کاهــش 

یافته است.
بر اســاس این گزارش، سال گذشــته به دلیل 
کنتــرل متغیرهــای کلان پولــی، قیمت هــا 
کاهشــی و معاملات مســکن دچار رکود موقت 
شد. تأکید شــد این رکود، کوتاه مدت است و با 
اصلاح انتظــارات، معاملات رشــد خواهد کرد. 
طبق گــزارش بانک مرکــزی، در خــرداد ماه 
۱۴۰۳ حجم معاملات مســکن در تهران ۱۴.۱ 
 درصد نسبت به خرداد ســال قبل افزایش پیدا 

کرده است.
نرخ رشــد نقطه به نقطه مســکن در تهران نیز 
در خرداد ماه امســال ۹.۷ درصد بوده در حالی 
که نرخ رشــد قیمت ها در خرداد ســال گذشته 
نسبت به مدت مشابه آن در ۱۴۰۱ حدوداً ۹۸.۷ 
درصد بوده است. گفتنی است تاکنون ۴۹۴ هزار 
فقره وام ودیعه پرداخت شــده و همچنین ۸۳۹ 
 هزار فقره قرارداد وام نهضت ملی مسکن منعقد 

شده است.

معاون اشــتغال وزارت کار از ایجاد بیش از ۲.۷ 
میلیون فرصت شغلی در ۳ سال دولت سیزدهم 
خبر داد و با اشاره به ایجاد ۷۷۵ هزار شغل خالص 
گفت: نرخ بیکاری فارغ التحصیلان طی ســال 
گذشته به طور مستمر روند کاهشی داشته است. 
یکی از اقدامات موثر دولت ســیزدهم برگزاری 
جلسات شورای عالی اشــتغال بود که منجر به 
تصویب بیش از ۸۰ مصوبه شد و بیش از ۷۲ درصد 
پیشرفت در اجرای مصوبات را به دنبال داشت. به 
گفته محمود کریمی بیرانوند - معاون اشــتغال 
وزارت کار در هر جلسه شــورای عالی اشتغال، 
گزارشــی از وضعیت و ســیمای بازار کار ارائه و 
مشخص می شد کدام دستگاه ها و استان ها جلوتر 

یا عقب تر هستند.
وی افزود: به روایت مراکز رســمی بین المللی از 
جمله بانک جهانی، دولت شهید رئیسی کمترین 
میزان نرخ بیکاری را داشت چنانچه در ۲۵ استان 
شاهد کاهش نرخ بیکاری بودیم و نرخ بیکاری در 
بیشتر استان ها تک رقمی شــد. به گفته معاون 
اشتغال وزارت کار  امسال برای نخستین بار ۲۵ 
درصد از سهم اشتغال ایجادی به فارغ التحصیلان 
تخصیص یافت و در آخرین جلسه شورای عالی 
اشتغال به ریاســت سرپرست مرکز نهاد ریاست 
جمهوری بسته ۱۴ بندی برای رسیدن به تعهد 
اشــتغال ایجادی در حوزه فــارغ التحصیلان به 
استانداران ابلاغ شد. بررسی نرخ بیکاری در طول 
دهه های اخیر نشان می دهد که در ۳ سال فعالیت 
دولت مردمی سیزدهم، نرخ بیکاری تک رقمی 
شده و به زیر ۱۰ درصد رســیده است؛ به نحوی 
که سال گذشته نرخ بیکاری کل کشور در کانال 
۸.۱ درصد قرار گرفت و رکورد کمترین میزان نرخ 

بیکاری به نام دولت سیزدهم ثبت شد.
در سال ۱۴۰۰ و ابتدای دولت سیزدهم نرخ بیکاری 
۹.۲ درصد بــوده اما در ســال ۱۴۰۱ به ۹ درصد 
کاهش یافته است و در سال ۱۴۰۲ ثبت کمترین 
میزان نرخ بیکاری در طول دهه های اخیر صورت 
گرفته که به عدد ۸.۱ درصد رسیده است. این در 
حالی است که در فاصله سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ 
نرخ بیکاری در دولت دوازدهم دو رقمی بوده و تنها 

در سال ۱۳۹۹ به ۹.۶ درصد کاهش یافته است.
مطابق گزارش مرکز آمار ایران در سال ۱۴۰۲ به 
میزان ۴۱.۳ درصد جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر از 
نظر اقتصادی فعال بوده اند،یعنی در گروه شاغلان 
یا بیکاران قرار گرفته اند.همچنین بررسی تغییرات 
نرخ مشــارکت اقتصادی گویای آن است که این 
نرخ نسبت به سال قبل ۰.۴ درصد افزایش یافته 
است.بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری نیز نشان 
می دهد که این شاخص کاهشی بوده و نسبت به 

سال ۱۴۰۱، ۰.۹ درصد کاهش یافته است.
آمار مذکور بیانگر آن اســت که متوســط نرخ 
بیکاری در دولت سیزدهم ۸.۶ درصد بوده که این 
دستاورد کم نظیر در مدت کوتاه، مرهون تلاش 
و اهتمام مجدانه شــهید آیت الله رئیســی بوده 
است. بی تردید رشــد قابل توجهی که در زمینه 

اشــتغال صورت گرفته و تحقق وعده ایجاد یک 
میلیون شغل در سال با فرماندهی واحد اشتغال از 
سوی دولت شهید رئیسی و اهتمام دستگاه های 

اجرایی بوده است.
با اســتناد به گزارش مرکز آمار ایــران،  تا قبل از 
دولت ســیزدهم روند نرخ بیــکاری در مناطق 
شهری و روستایی صعودی بوده اما در سه سال 
دولت سیزدهم کاهشی شــده به نحوی که نرخ 
بیکاری مناطق شهری در سالهای ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
به ترتیب ۹.۹ و ۹.۷ درصد بوده و در سال ۱۴۰۲ 
به ۸.۷ درصد رسیده اســت.نرخ بیکاری مناطق 
روستایی نیز از ۶.۹ درصد در سال ۱۴۰۰ و ۶.۷ 
درصد در سال ۱۴۰۱ به عدد ۵.۸ درصد در سال 

۱۴۰۲ رسیده است.
طبق این گزارش در ســال ۱۳۹۹ نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان ۱۴.۲ درصد بوده اما در ۳ سال 
دولت سیزدهم مســتمرا روند کاهشی را تجربه 
کرده اســت؛ به نحوی که در سال ۱۴۰۰ به عدد 
۱۳.۶ درصد و در سال ۱۴۰۱ به عدد ۱۲.۹ درصد 
رسیده و در ســال ۱۴۰۲ به ۱۱.۸ درصد کاهش 
یافته است.نرخ مشــارکت اقتصادی نیز در سال 
گذشــته ۴۱.۳ درصد بوده که نسبت به دو سال 

اول دولت مردمی سیزدهم  رشد داشته است.
آمارها همچنین گویای آن است که نرخ بیکاری 
جوانان ۱۵ تا ۲۴ ســال از ۲۳.۷ درصد در پایان 
سال ۱۴۰۰ به ۲۱.۲ درصد در پایان سال ۱۴۰۲ 
رسیده است.نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله و 
۱۸ تا ۳۵ ساله در ۳ سال دولت سیزدهم نسبت به 

دوره قبل روند کاهشی را نشان می دهد.
این گزارش همچنین نشان می دهد که جمعیت 
شاغلان ۱۵ ساله و بیشتر در سال ۱۴۰۲ برابر با ۲۴ 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر بوده که نسبت به سال قبل 
۸۰۰ هزار نفر افزایش داشته است. بررسی اشتغال 
در بخش های عمده فعالیت اقتصادی نیز حاکی 
از آن است که در ۳ ســال دولت سیزدهم با رشد 
اشتغال این بخش ها نســبت به دوره قبل مواجه 
بوده ایم به نحوی که علیرغم کاهش سهم اشتغال 
بخش کشاورزی طی این مدت، رشد تعداد شاغلان 
بخش های صنعت و خدمات در ۳ ســال اخیر به 
چشم می خورد. بر اســاس اعلام معاونت اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در طول ۳ سال 
دولت سیزدهم ۲ میلیون و ۷۲۱ هزار شغل ایجاد 
شده است. همچنین طی این مدت بیش از ۷۷۵ 
هزار شــغل خالص به وجود آمده و دولت به وعده 

ایجاد یک میلیون شغل در سال عمل کرده است.
به اعتقاد کارشناســان احیای بنگاه های راکد و 
تعطیل شده،  تســهیل صدور مجوزهای کسب 
و کار، برگزاری جلســات مســتمر شورای عالی 
اشــتغال، افزایش آمــار بیمه شــدگان تامین 
اجتماعی، توسعه و تقویت مشاغل خرد و خانگی و 
تزریق تسهیلات و منابع اشتغال از جمله اقدامات 
مثبت و موثری بوده که در دولت ســیزدهم در 
جهت بهبود فضای کسب و کار و رونق بخشی به 

بازار کار صورت گرفته است.

آمار سرمایه گذاری خارجی در سال ۱۴۰۲ بالاتر 
از ۱۶ سال گذشــته و معادل ۳۱۸ پروژه خارجی 
با ارزش بــالای ۵.۵ میلیارد دلار بوده اســت. به 
گزارش تسنیم، عملکرد تشــکیل سرمایه ثابت 
)ســرمایه گذاری( در اقتصاد بیانگر جهت گیری 
کلی اقتصاد و رفتــار ســرمایه گذاران و فعالان 

اقتصادی است.
مطابق بــا آمارهــای مرکز آمــار ایــران، روند 
ســرمایه گذاری طی دهه ۱۳۹۰ مناسب نبوده 

و متوسط رشد ســالانه ســرمایه گذاری در این 
دهه و طول اجــرای برنامه ششــم توســعه به 
ترتیب منفــی ۵.۲ و منفــی ۴.۵ درصــد بوده 
اســت. درحالی که تغییرات ســرمایه گذاری در 
کشــور از ســال ۱۴۰۰ با روی کار آمدن دولت 
 ســیزدهم ، مثبت بوده و رشــدی ۴.۱ درصدی

 داشته است.
رشد مثبت سرمایه گذاری در ســال ۱۴۰۱ نیز 
ادامه داشــته و ۲.۱ درصد بوده اســت. شاخص 

های ســرمایه گذاری در آمار ۹ ماهه ۱۴۰۲ هم 
رشد داشته و تشکیل سرمایه ۴.۷ درصد افزایش 
داشت که با احتساب دو ســال اول شروع به کار 
دولت ، مجموعا رشــد بیش از ۸ درصدی داشت 
در حالی که در ۴ سال دولت دوازدهم منفی ۳۳ 

درصد بوده است.
وزیــر اقتصــاد دولت ســیزدهم آمار ســرمایه 
گذاری خارجــی در ســال ۱۴۰۲ را بالاتر از ۱۶ 
ســال گذشــته و معادل ۳۱۸ پروژه خارجی با 

ارزش بــالای ۵.۵ میلیارد دلار عنــوان می کند. 
در این میان چیــن، ترکیه و امارات بیشــترین 
میزان ســرمایه گذاری های خارجی را در بخش 
های مختلف به خــود اختصــاص داده اند؛  ۷۴ 
درصد در بخــش صنعت، ۱.۵ درصــد در حوزه 
نفت، ۱۰ درصــد در بخــش کشــاورزی، ۷.۵ 
درصد در حوزه خدمات و الباقــی در حوزه های 
 گردشــگری و ســاختمان و به میــزان کمتری

 در حوزه  معدن.

آمار سرمایه گذاری خارجی در سال ۱۴۰۲ بالاتر 
از ۱۶ سال گذشته و معادل ۳۱۸ پروژه خارجی 
با ارزش بــالای ۵.۵ میلیارد دلار بوده اســت. به 
گزارش تسنیم، عملکرد تشــکیل سرمایه ثابت 
)ســرمایه گذاری( در اقتصاد بیانگر جهت گیری 
کلی اقتصاد و رفتــار ســرمایه گذاران و فعالان 

اقتصادی است.
مطابق بــا آمارهــای مرکز آمــار ایــران، روند 
ســرمایه گــذاری طی دهــه ۱۳۹۰ مناســب 
نبوده و متوســط رشد سالانه ســرمایه گذاری 
در این دهه و طول اجرای برنامه ششــم توسعه 
به ترتیب منفــی ۵.۲ و منفــی ۴.۵ درصد بوده 

اســت. درحالی که تغییرات ســرمایه گذاری در 
کشــور از ســال ۱۴۰۰ با روی کار آمدن دولت 
 ســیزدهم ، مثبت بوده و رشــدی ۴.۱ درصدی

 داشته است.
رشد مثبت ســرمایه گذاری در سال ۱۴۰۱ نیز 
ادامه داشــته و ۲.۱ درصد بوده اســت. شاخص 
های ســرمایه گذاری در آمار ۹ ماهه ۱۴۰۲ هم 
رشد داشته و تشکیل سرمایه ۴.۷ درصد افزایش 
داشت که با احتساب دو ســال اول شروع به کار 
دولت ، مجموعا رشــد بیش از ۸ درصدی داشت 
در حالی که در ۴ سال دولت دوازدهم منفی ۳۳ 

درصد بوده است.

وزیــر اقتصــاد دولت ســیزدهم آمار ســرمایه 
گذاری خارجــی در ســال ۱۴۰۲ را بالاتر از ۱۶ 
ســال گذشــته و معادل ۳۱۸ پروژه خارجی با 
ارزش بــالای ۵.۵ میلیارد دلار عنــوان می کند. 
در این میان چیــن، ترکیه و امارات بیشــترین 
میزان ســرمایه گذاری های خارجی را در بخش 
های مختلف به خــود اختصــاص داده اند؛  ۷۴ 
درصد در بخــش صنعت، ۱.۵ درصــد در حوزه 
نفــت، ۱۰ درصد در بخــش کشــاورزی، ۷.۵ 
درصد در حوزه خدمــات و الباقی در حوزه های 
 گردشــگری و ســاختمان و به میــزان کمتری

 در حوزه  معدن.

در شرایطی که فعالان 
بازار ســرمایه خود را 
برای انتشار نخستین 
فصلــی  گــزارش 
شــرکت ها از عملکرد 
ســال ۱۴۰۳ آماده می کنند، تازه ترین گزارش 
آماری مرکز پژوهش های مجلس چشم اندازی 
به نســبت امیدوارکننده را پیش روی فعالان 

بورس قرار داد.
به گــزارش تســنیم، طبق محاســبات مرکز 
پژوهش های مجلس، شــاخص تولید شرکت 
های صنعتی بورس، در اردیبهشــت ماه سال 
۱۴۰۳ نســبت به ماه مشابه ســال قبل، ۱.۸ 
درصد افزایش یافتــه اســت. در همین دوره 
شاخص فروش شــرکت های صنعتی بورس ۷ 
دهم درصد رشد را تجربه کرده است. شاخص 

تولید شرکت های صنعتی بورس در اردیبهشت 
ماه سال ۱۴۰۳ نســبت به فروردین امسال با 
افزایش ۲۶.۶ درصدی مواجه شده، و شاخص 
فروش این صنایع در اردیبهشت امسال نسبت 
 به فروردین ســال جاری ۴۲.۲ درصد رشــد 

داشته است.
بر اساس این گزارش، مجموع تولید شرکت های 
بورســی فعال در صنعت فلزات اساسی هم از 
مرز ۵ میلیون تن فراتر رفته اســت. در صنعت 
اســتخراج کانی های فلزی نیز میزان تولید به 
۱۵ میلیون تن رســیده اســت. در اردیبهشت 
امسال تولید فلزات نسبت به فروردین ماه ۱۲.۹ 
درصد و نسبت به اردیبهشــت ۱۴۰۲ معادل 
۶.۲ درصد رشد کرده اســت. صنایع فلزی به 
لحاظ فروش هم در اردیبهشــت امسال نسبت 
به فروردین ماه با رشــد ۵۰.۹ درصدی مواجه 
شــده اند. میزان فروش این صنایع نســبت به 
اردیبهشت پارسال ۱۶.۱ درصد افزایش نشان 

می دهد. طبق محاســبات انجام شده مجموع 
تیراژ تولید خودرو در ۲ ماه نخســت امسال به 
مرز ۱۵۰ هزار دســتگاه رســیده است. میزان 
تولید صنایع خودروساز فعال در بازارسرمایه در 
اردیبهشت سال ۱۴۰۳ نسبت به فروردین ماه 
امسال ۹۶.۸ درصد رشد کرده، در همین دوره 
میزان فروش خودروسازان بورسی معادل ۱۱۷ 
درصد رشد نشان می دهد. تولید این صنایع در 
اردیبهشت امسال نسبت به اردیبهشت پارسال 

۹ درصد کاهش یافته است.
در صنعت محصولات شــیمیایی نیــز میزان 
تولیــد به ۸ میلیون تن نزدیک شــده اســت. 
طبق این گــزارش، در اردیبهشــت امســال 
هر چند شــاخص تولیــد صنایع شــیمیایی 
بورســی نســبت به فروردین ماه ۸.۸ درصد 
کاهــش یافتــه اســت، اما ایــن صنایــع به 
 لحــاظ شــاخص فــروش ۵.۱ درصد رشــد 

را تجربه کرده اند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تولید و فروش شرکتها افزایش یافت 

رشد شاخص تولید صنایع بورسی 

سرمایه گذاری خارجی بالاتر از ۱۶ سال گذشته

پرداخت وام مسکن کم بهره به اقشار پایین سرمایه گذاری خارجی بالاتر از ۱۶ سال گذشته

بانک مرکزی: روند تورم و نقدینگی کاهشی شده است

کاهش نرخ بیکاری فارغ التحصیلان  ضرورت رونق سرمایه گذاری در تولید 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

تولید مبنای اصلی رشد و توسعه کشورهایی است که امروز 
از آنها به عنوان کشورهای توسعه یافته و کشورهای ثروتمند 
یاد می شود. در این بین سرمایه گذاری فاکتور مهمی به 
شمار می رود. ســرمایه گذاری در تولید باید رونق بگیرد. 
سرمایه گذاری که نباشــد، یعنی تولید، رشد اقتصادی و 

اشتغال نیست. همه این موارد باهم است.
زمانی که ســرمایه گذاری نداریم، اشتغال هم نخواهیم 
داشت. به دنبال آن میزان تولید پایین می آید و در نتیجه 
نرخ رشد هم کاهش پیدا می کند. براین اساس هنگامی 
که نرخ اشتغال و رشد اقتصادی را نگاه می کنید، حاکی 
از عدم سرمایه گذاری در کشور است. اگر پول وارد کشور 
شود و با برنامه باشد، مشــکلات را درمان می کند. اگر 
بی برنامه باشد مثل پول های قبلی بی تأثیر خواهد ماند. 
ما باید مشخص کنیم که کدام بخش صنایع قرار است 

این پول را بگیرد.
ما باید بتوانیم ظرفیت کارخانه هــا را پر کنیم تا با افزایش 
تولید اثری بر روی قیمت کالاها گذاشته شود. واردکردن 
شوک به بازارها گرفتاری ایجاد می کند. ما باید با یک شیب 
ملایم قیمت ارز را مدیریت کنیم تا به  مرور و بدون شوک 
ارزان شود. این اتفاق اگر رخ دهد مقاومت های بازارها نیز 

شکسته می شود.
اقتصاد کشــور باید به گونه ای روشن و شفاف باشد یعنی 
صادر کننده و وارد کننده و حتی مردم دورنمای روشنی 
از قیمتها، وضعیت تعادلی در بازار داشته باشند درغیر این 
صورت وجود هر گونه غیر شفافیت و پیچیدگی ها در امر 
تجارت خارجی مانع بهبود وضعیت اقتصادی و به تبع آن 
کسب و کار مردم می شود. رونق تجارت خارجی موضوع 
بسیار مهمی است که باید در دستور کار دولت چهاردهم قرار 
بگیرد. این موضوع بدین جهت حائز اهمیت است تا زمانی که 
تجارت خارجی رونق نگیرد شاهد رونق گرفتن کار و کاسبی 

و ایجاد اشتغال در کشور نخواهیم بود.
رشد اقتصادی پایدار بر مبنای تولید ملی شکل می گیرد 
به این معنا که بتوانیم کالایی را تولید کنیم که در بازار 
جهانی قیمت مناسب داشته باشــد و آن را با سود قابل 
توجهی به فروش برســانیم و بازار هم بــرای کالا مورد 
نظر تا ۱۰ سال آینده قابل پیش بینی باشد. به طور کلی 
ســرمایه گذاری در اقتصاد یک شرط مهم برای توسعه 
اقتصاد و رشد تولید اســت.برای اینکه کشوری توسعه 
یافته شــوید، نیازمند ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلف  اقتصاد هســتید، چرا که بدون سرمایه گذاری 

رشد و توسعه ای در اقتصاد اتفاق نمی افتد.
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فناوری و 
اطلاعات

سری آیفون ۱۶ با یک تراشه یکسان عرضه می شود
طبق گزارشی جدید به نظر می رسد اپل در سری تمام دستگاه های جدید آیفون 
۱۶ از یک تراشه استفاده کرده است. طی ۲ سال گذشته اپل در مدل های آیفون 
پرو از تراشه های متفاوتی استفاده کرد. این شرکت قبلا در سال ۲۰۱۳ میلادی 
نیز یکبار دیگر همین روند را در پیش گرفته بود. اکنون طبق گزارشی جدید اپل 
تصمیم دارد به شیوه اســتاندارد فعالیت خود بازگردد و تمام موبایل های سری 

جدید خود را با یک تراشه عرضه کند.
طبق تحلیل نیکلاس آلوارز از کدهای موجود ، هر ۴ مدل آیفون ۱۶ با یک تراشه 
سریAساخته می شــوند. تحلیلگران متوجه شــدند کد ۵ آیفون جدید با یک 
 ،,iPhone۱۷ ،iPhone۱۷,۱: شناسه یکســان آغاز می شــود که عبارتند از

.iPhone۱۷,۵ و iPhone۱۷,۴ ،iPhone۱۷,۳
خانواده آیفون ۱۶ احتمالا شامل ۴ مدل اســت بنابراین شناسه پنجم در اینجا 
احتمالا مربوط به سری بعدی آیفون باشد. ارقام اولیه در مدل نشان دهنده این 
واقعیت است که تمام مدل های آیفون ۱۶ همراه یک تراشه عرضه می شوند در 
غیر اینصورت شناســه مدل های پرو و غیرپرو متفاوت خواهد بود. در سال قبل 
هنگامیکه آیفون ۱۵ و ۱۵ پلاس عرضه شدند شناسه های آنها به ترتیب آیفون 
۱۵.۴ و ۱۵.۵ بود. در حالی که شناسه آیفون ۱۵پرو و آیفون ۱۵ پرومکس در کدها 

آیفون ۱۶.۱ و آیفون ۱۶.۲ مشخص شده بود.
به طور خلاصه دو رقم نخست تراشــه به طور معمول نشان دهنده تراشه آیفون 
هستند. به همین دلیل شناسه های تمام آیفون های مجهز به تراشه A۱۶ با ۱۵ 
و آیفون های مجهز به تراشه A۱۵ با رقم ۱۴ شروع می شد. درهرحال از آنجا که 
سری آیفون ۱۶ با رقم ۱۷ شروع می شود احتمال زیادی دارد در تمام دستگاه ها 

از یک تراشه استفاده شده بود.

توسعه فناوری در »بریکس« با نقش آفرینی ایران 
در ششمین نشست کارگروه زیرســاخت های پژوهشی و طرح های کلان علمی 
کمیسیون علم و فناوری بریکس، زمینه برای تبادل ظرفیت های فناورانه و نوآورانه 
ایران و کشورهای عضو فراهم شــد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، میرآبادی، رئیس ســازمان توسعه همکاری های 
علمی و فناورانه بین المللی در ششمین نشست کارگروه زیرساخت های پژوهشی 

و طرح های کلان علمی کمیسیون علم و فناوری بریکس حضور یافت.
پیرو عضویت جمهوری اسلامی ایران در ســازمان بریکس در آغاز سال ۲۰۲۴ و 
ضرورت نقش آفرینی فعال کشور در این سازمان بین المللی، معاونت علمی، فناری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با توجه به مأموریت ها و راهبردهای ملی 
و به منظور ارائه تصویری از ظرفیت های علمی، فناوری و نوآوری کشور در عرصه 
بین المللی و شبکه سازی و تعاملات جهانی حضور فعالی در رویدادها، برنامه ها و 

کارگروه های تخصصی این سازمان داشته است.
ششمین نشست کارگروه زیرســاخت های پژوهشــی و طرح های کلان علمی 
کمیسیون علم و فناوری بریکس از اول جولای به مدت چهار روز در کشور روسیه 
در حال برگزاری است. در این نشســت بین المللی تجارب کشورمان در ایجاد و 
توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری، ظرفیت ها و زیرساخت های حوزه علم، فناوری 
و نوآوری و توانمندی شرکت های دانش بنیان در اجرا و راهبری طرح های کلان 

ملی فناوری به سایر شرکت کنندگان ارائه شد.
بریکس نام گروهی از کشورها به رهبری قدرت های اقتصادی نوظهور جهان است 
که برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی را شــامل می شود. از آغاز سال 
۲۰۲۴ میلادی کشور جمهوری اسلامی ایران به همراه آرژانتین، اتیوپی، امارات 

متحده عربی، عربستان سعودی و مصر به عضویت دائمی بریکس درآمدند.

هشدار گوگل درباره شکاف امنیتی موبایل های اندرویدی
گوگل اعلام کرده یک شکاف امنیتی خطرناک که در موبایل های پیکسل با ارائه 
آپدیت امنیتی برطرف شده همچنان در موبایل های گلکسی سامسونگ و دیگر 
دســتگاه های اندروید وجود دارد. چندی قبل دولت آمریــکا به تمام کارمندان 
آژانس های فدرال که موبایل پیکســل داشتند، دســتور داد جدیدترین آپدیت 
امنیتی را قبل از ۴ جولای سال جاری میلادی نصب کنند و در غیر اینصورت از 
دستگاه هایشان استفاده نکنند. این دستور از سوی آژانس امنیت سایبری و امنیت 
 ۳۲۸۹۶-۲۰۲۴-CVE زیرساخت آمریکا صادر شده بود که طبق آن شکاف امنیتی
در موبایل های گوگل به طور محدود رصد شــده بود. هکرها با سواستفاده از این 
شکاف امنیتی می توانســتند به اطلاعاتی دســت یابند که به طور معمول قابل 
دسترسی نیست. اکنون گوگل اعلام کرده شکاف CVE-۲۰۲۴-۳۲۸۹۶ فقط 
مربوط به دستگاه های پیکسل نیست بلکه در موبایل سامسونگ و دیگر دستگاه 
های اندروید نیز وجود دارد. هرچند سامسونگ آپدیت امنیتی ماه جولای برای 
موبایل های گلکســی را عرضه کرده، اما شامل وصله ای برای این شکاف نیست. 
دستگاه های پیکسل که این شکاف را داشتند اکنون با آپدیت نرم افزار ترمیم شده 
اند. اما این چالش در موبایل های گلکسی و دیگر موبایل های اندروید هنوز برطرف 
نشده است. علاوه بر آن گوگل اعلام کرده شکاف های امنیتی دیگری که دستگاه 
 Graphen OS را به خطر می اندازد باید برطرف شوند و همین امر نگرانی کاربران
را دربر داشته اشت. طبق بیانیه گوگل ۲ شکاف امنیتی باید برطرف شوند. هیچ 

کدام از آنها در موبایل های اندروید به غیر از پیکسل ترمیم نشده اند.
آپدیت نرم افزاری سامســونگ در ماه جولای ۳ شکاف امنیتی حیاتی کوالکام را 
برطرف می کند که قبلا در ماه ژوئن در موبایل های پیکســل برطرف شده اند. 
سامسونگ هم اکنون اطلاع رسانی کرده ارائه وصله ترمیمی برای مواردی مانند 
شکاف امنیتی کوالکام نیازمند زمان طولانی تری نسبت به وصله های نرم افزاری 
-CVE است. البته در آپدیت امنیتی سامســونگ در ماه جولای شکاف امنیتی

۲۰۲۴-۳۱۳۲۰برطرف شده که طبق هشدار گوگل دسترسی هکرها به اطلاعاتی 
که معمولا قابل دسترســی نیســتند را فراهم می کنند. احتمالا آپدیت امنیتی 
سامسونگ در ماه آگوست شکاف امنیتیCVE-۲۰۲۴-۳۱۳۲۰ را ترمیم می کند.

دریافت ۴۸ میلیون شناسه دیجیتال
معاون دولت الکترونیک سازمان فناوری اطلاعات گفت: ۱۳۸ دستگاه اجرایی به 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و تا کنون ۴۸ میلیون کاربر، 
شناسه دیجیتال را دریافت کرده اند. »جواد موحد« اظهار داشت: نقطه آغاز دولت 
الکترونیکی از ۱۴۰۲ بود و اتصال همه دستگاه های اجرایی به پنجره ملی خدمات 

هوشمند، برای آن هدف گذاری شد.
وی افزود: اکنون ۱۳۸ دســتگاه اجرایی به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
متصل هستند، ۷۵ درصد خدمات به صورت الکترونیکی در دسترس مردم است. 
تا کنون ۴۸ میلیون نفر در خدمات هوشمند شناسه دیجیتال را دریافت کرده اند. 
در دولت سیزدهم برای نخســتین بار پنجره واحدهای خدمات موضوعی شکل 

گرفته است.
معاون دولت الکترونیک سازمان فناوری افزود: یکی از پنجره واحدهایی که ذیل 
پنجره ملی شکل گرفت پنجره مربوط به موسسات آموزش عالی است که به واسطه 
آن ۲۵۰ موسسه متصل شدند. خدمات مربوط به دانشگاه ها از طریق این بستر در 
دسترس مردم قرار دارد که کاربران با یکبار احراز هویت می توانند از خدمات آن 
استفاده کنند. درگاه ملی مجوزها نیز خدمت دیگری بود که شکل گرفت. به واسطه 
بیش از ۴ هزار مجوز از طریق این درگاه صادر شد. این کار برای نخستین مرتبه در 

سال گذشته رقم خورد.

اخبار

براساس اعلام وزیر ارتباطات 
حجم حمــلات نســبت به 
زیرســاخت های ارتباطــی 
افزایش چشمگیری داشته و 
حملاتی که بیشترشان برای 
از کار انداختن یک ســرویس است که از طریق افزایش 
درخواست ها برای این سرویس ها صورت می گیرد و به 

آنها حمله منع خدمت می گویند.
به گزارش ایســنا، در دنیای امروز امنیت ســایبری از 
اهمیت ویژه ای نزد کاربران و دولت هــا برخوردار و در 
عین حال به یک چالش پیچیده تبدیل شــده است؛ در 
ایران هم طی سال های گذشــته بارها برخی سایت ها و 
بعضا مراکز دولتی مورد حمله سایبری قرار گرفتند. به 
تایید کارشناسان و مسئولان حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، حجم حملات سایبری طی یک سال گذشته 
افزایش داشــته و عمده هدف این حملات کور، مختل 

کردن و از کار انداختن روند خدمت رسانی بوده است.
درواقع رشد روزافزون سایت ها و کاربران اینترنتی، پای 
افراد سودجو و ســارقان را به این حوزه باز کرده است. 
کاربران ممکن است هر لحظه مورد حمله سایبری قرار 
بگیرند و اطلاعات یا اموال خود را از دست دهند. بنابراین 
برای در امان ماندن از این حمــلات باید راهکارهایی از 
قبل به کار گرفته شــود تا گرفتار تله این افراد سودجو 

نشوند.
نکته قابل توجه این است زمانی که زیرساخت های مهم 

یک کشور مورد حمله ســایبری قرار می گیرد، به این 
معناست که نوعی جدید از جنگ در حوزه سایبری شکل 
گرفته و این میان مدیران و مسوولان سازمان ها باید از 
حداقل اطلاعات امنیت سایبری برخوردار باشند. طی 
سال های گذشته تمرکز بر امنیت سایبری نه به اندازه 
کافی و شاید کمتر از مقداری که باید باشد، در این حوزه 
بوده اســت و اشکال هم آنجاســت که امنیت در حوزه 
فناوری اطلاعات بیش تر با فرآیندهــا و روش ها پیاده 

می شود نه با تجهیزات.
یکی از اتفاقات مخــل امنیت، عدم سیاســت گذاری 
درســت در رابطه با اینترنت است. همچنین هزینه هم 
یکی از ملاک های مهم امنیت سایبری است، به عبارتی 
برای فرایند امنیت سایبری باید هزینه انجام شود. اگر 
سازمان ها این هزینه ها را نپردازند، قطعا در این حوزه به 
مشکلاتی برخواهند خورد البته بخشی از هزینه هم برای 
این است که سازمان ها مدیران لایق تری در این بخش 
داشته باشند چون در صورت نپرداختن هزینه، قطعا با 

مشکل مواجه خواهند شد.
در این راســتا، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات به 
تازگــی در گزارشــی از حملات ســایبری رخ داده در 
زیرساخت ارتباطی کشور گفت: حجم حملات نسبت 
به زیرساخت ها افزایش چشــمگیری داشته و حملاتی 
که بیشتر این حملات برای از کار انداختن یک سرویس 
اســت که از طریق افزایش درخواســت ها بــرای این 
سرویس ها صورت می گیرد که به آنها حمله منع خدمت 
می گویند که گاهی از نقاط مختلف صورت می گیرد که 

حملات منع خدمت توزیع شده هستند.
عیسی زارع پور با اشاره با بیان اینکه در فروردین ۱۴۰۰ 

کمتر از ۱۰۰ مورد حمله منع خدمت توزیع شده در ماه 
داشتیم، تصریح کرد: این حملات با افزایش چشمگیر در 
۱۴۰۳ به بیش از صد هزار حمله در ماه افزایش یافته و در 
دو ماه ابتدایی امسال این حملات به بیش از ۲۳۵ هزار 

رسید که همگی شناسایی و دفع شده اند.
وی با اشــاره به ایجاد یک ســامانه بومی در شــرکت 
ارتباطات زیرســاخت برای پایــش و مقابله با حملات 
منع خدمت، افزود: توسط این سامانه همه حملات رخ 
داده شناسایی و با بیش از ۹۰ درصد آنها مقابله می شود 
و البته گاهی موارد معدودی هستند که ممکن است که 
کاربران آن را احساس کنند، هرچند بسیاری از حملات 

بدون اینکه کاربران متوجه شوند، خنثی می شود.
همچنین وی سال گذشته اعلام کرده بود حجم حملات 

سایبری DOS )حمله  منع خدمت( و DDOS )حمله  
منع خدمت توزیع شده( افزایش ۲۰ برابری داشته است 
و عمده هدف این حملات کور، مختــل کردن و از کار 
انداختن روند خدمت رســانی کسب وکارهاست که در 
نقطه مقابل هدف پدافند غیرعامل یعنی تضمین ارائه 

خدمت به مردم است.
او گفته بود مقابله با این ســطح و این حجم از حملات 
تدابیر ویژه ای می طلبد که در همین راســتا شــرکت 
ارتباطات زیرساخت به صورت لحظه ای در حال مقابله 
است و سامانه های مقابله با حملات DOS و DDOS را 
گسترش داده است و این باعث شده که بخش زیادی از 
سرویس هایی حیاتی کشور که توسط وزارت ارتباطات 

پشتیبانی می شوند در یک حاشیه امن قرار گیرند.

ارتباطات زیرساخت به صورت لحظه ای در حال مقابله است

افزایش چشم گیر توان خنثی سازی حملات سایبری
News kasbokar@gmail.com

رئیس سازمان فضایی ایران از پرتاب همزمان ۲ ماهواره 
کوثر و هدهد در سال جاری خبر داد و گفت: همچنین 
فرآیند ســاخت کل پروژه شهید ســلیمانی که شامل 
منظومه ماهواره اینترنت اشیا است، اواخر امسال شروع 
می شود. دکتر حسن سالاریه در پاسخ به این سؤال که 
ماهواره های کوثر و هدهــد بخش خصوصی که قرار بود 
با پرتاب بین المللی انجام شوند، آیا محقق خواهد شد؟ 
توضیح داد: امســال همان طور که اعلام هم شده بود، 
انشاءالله سال ویژه ای برای پرتاب ماهواره های توسعه داده 
شده توسط بخش خصوصی خواهد بود. ماهواره »کوثر« 
که یک ماهواره سنجشی اســت و سازمان فضایی اقدام 
به انعقاد قرارداد خرید تصاویر آن کرده و مســیر را برای 
بازارســازی محصولات بخش خصوصی باز کرده است، 

مقرر شده در سال جاری پرتاب شود و در مدار قرار گیرد.
وی افزود: البته همان طور که در خبرهای گذشته هم 
آمده، چندماهی پرتاب ماهواره به تاخیر افتاد. ماهواره 
»هدهد« هم به عنوان یک ماهواره تحقیقاتی-ارتباطی 

مقرر اســت همزمان با ماهواره »کوثر« پرتاب شــود. 
ســالاریه با تاکید بر اینکه تاریخ دقیق پرتاب در آینده 
نزدیک معلوم خواهد شد و اطلاع رسانی می شود، ادامه 
داد: ماهواره های دیگری نیز که به سفارش پژوهشگاه 
فضایی توسط بخش خصوصی در حال ساخت است، 

انشاءالله در سال جاری پرتاب خواهد شد. 
البته گاهی اوقات تاریخ هــای پرتاب به دلایل مختلف 
فنی جا به جا می شود که در صنعت فضایی چندان دور 
از ذهن نیست. رئیس سازمان فضایی با اشاره به پروژه 
ماهواره اینترنت اشیاء، توضیح داد: منظومه باریک باند 
تعریف شده در قالب پروژه شهید سلیمانی نیز امسال 

طبق برنامه ریزی به مراحل خوبی خواهد رسید.
وی یادآور شد: این پروژه که از اواسط سال گذشته با اعتماد 

به بخش خصوصی و با هدف توســعه بازار فناوری های 
فضایی و تقویت و توسعه زیســت بوم خصوصی حوزه 
فضایی مرحله طراحی آن شروع شد، امسال به ساخت 
نمونه های آزمایشی می رســد و امیدواریم پرتاب های 
آزمایشی آن با هدف صحه گذاری نهایی طراحی و انجام 

اصلاحات مورد نیاز شروع خواهد شد.
سالاریه افزود: در صورتی که مشکل فنی خاصی پیش 
نیاید، باید امســال نمونه ماهواره های تشکیل دهنده 
این منظومه نهایی شوند و فرایند ساخت کل منظومه 
از اواخر امسال شروع شود. وی اضافه کرد: ناگفته نماند 
که مطالعه نســل های بعدی همین منظومه از ســال 
گذشته شروع شده است و به زودی فرایند مناقصه برای 
ماهواره های پیشرفته تر نسل بعدی شروع خواهد شد. 

سالاریه با اشــاره به عملکرد ماهواره »خیام«، اظهار 
کرد: دسترســی به تصاویر ماهواره »خیام« توســط 
دستگاه های دولتی در قالب تفاهم نامه و ثبت سفارش 
دوره ای در حال انجام اســت. وی افزود: در این راستا 
برخی دستگاه ها چون به طور متناوب نیاز به تصویر از 
مکان های خاص دارند، با سازمان فضایی یا پژوهشگاه 
فضایی تفاهم نامه امضا کرده اند و تصاویر مورد نیازشان 

بر اساس قابلیت ماهواره در حال اخذ است. 
علاوه بر این می توانند از مسیر سایت پژوهشگاه فضایی 
یا سازمان فضایی هم اشــخاص حقوقی و یا اساتید و 
دانشجویان بر اساس روالی که در سایت مشخص شده 
است، از بین تصاویر آرشــیوی اقدام به دریافت تصویر 
کنند یا ســفارش گذاری کنند. ســالاریه خاطر نشان 
کرد: البته خدمات تکمیلی بــا ارزش افزوده نیز که به 
معنای پردازش های اضافی و تهیه گزارش است، قابل 
ارائه است که در حوزه های راهبردی بنا بر درخواست 

دستگاه ها ارائه می شود.

یــک شــتاب دهنده دانش بنیان موفق بــه طراحی و 
راه اندازی خط تولید جایگزینی نوآورانه برای سموم و 
آفت کش های شیمیایی شد که به کیفیت محصولات 

کشاورزی کمک می کند.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، مســعود عباسی، مدیرعامل 
شرکت سیب سبز برنا سلامت در خصوص محصولات 
این شــرکت و کاربرد آن ها عنوان کرد: شتاب دهنده 
دانش بنیان سیب سبز سلامت در زمینه تجاری سازی 
شرکت های تجهیزات پزشکی، آزمایشگاهی و فعالان 
حوزه بیوتکنولوژی )کشاورزی، غذایی، دارویی( فعالیت 
می کند. این شــتاب دهنده با ارائه خدماتی همچون 
طراحی محصول، فرمولاســیون، دانش فنی، طراحی 
خط تولید تا مرحله تجاری سازی محصول، اخذ مجوزها 
و... به این شرکت ها و فعالان کمک می کند تا ایده های 

خود را به محصولاتی قابل عرضه در بازار تبدیل کنند.
وی در خصوص بزرگ ترین یا مهم ترین دستاورد این 
مجموعه بیان کرد: شــتاب دهنده دانش بنیان سیب 
سبز سلامت با سابقه ای درخشــان در تجاری سازی 
شرکت های نوپا در کارنامه خود افتخارات متعددی به 
ثبت رسانده است. این شتاب دهنده با تمرکز بر طراحی 
محصول، فرمولاســیون، دانش فنی و راه اندازی خط 
تولید تا مرحله تجاری ســازی به بیش از ۲۰۰ شرکت 
در حوزه های مختلف پزشکی، آزمایشگاهی، دارویی، 
غذایی و کشاورزی یاری رسانده و بیش از ۷۰ محصول 

را به مرحله تولید رسانده است.
مدیرعامل شتاب دهنده سیب سبز سلامت با تشریح 
دستاوردهای این مجموعه، اظهار داشت: ما در طول ۱۰ 
سال فعالیت خود، با ارائه خدمات به شرکت های نوپا در 
سراسر کشور از جمله چابهار، زاهدان، خرمشهر، آبادان، 

شهرکرد، سنندج، اردبیل، ماکو و...، همواره در کنار این 
شرکت ها در مسیر دشــوار راه اندازی و تجاری سازی 

ایده هایشان بوده ایم.
وی در ادامه به یکی از برجســته ترین دســتاوردهای 
این شتاب دهنده اشــاره کرد و گفت: طراحی، توسعه 
و راه اندازی خط تولید محصــول پروفیکس از صفر تا 
صد توســط متخصصان داخلی، نقطه عطفی در حوزه 
کشاورزی به شــمار می رود. این محصول جایگزینی 
نوآورانه برای سموم شــیمیایی و آفت کش ها است که 
ضمن حفظ سلامت محیط زیست، به افزایش بهره وری 

و کیفیت محصولات کشاورزی کمک می کند.
عباســی در خصــوص مزایای دیگر محصــولات این 
شــتاب دهنده نیز توضیح داد: فرمولاســیون ســایر 
محصولات سیب سبز سلامت نیز با استقبال گسترده ای 
در بازار داخلی مواجه شده است. این محصولات علاوه 

بر کیفیت بالا، از مزیت مهم جلوگیری از خروج ارز از 
کشور نیز برخوردار هســتند. شتاب دهنده سیب سبز 
سلامت با اتکا به تخصص و تجربه خود و با بهره گیری 
از جوانان نخبه و خلاق، در مســیر نوآوری و شکوفایی 
صنایع مختلف کشــور گام برمی دارد و چشم اندازی 

روشن برای آینده این صنایع ترسیم می کند.
وی در پایان در خصوص رقم اشــتغالزایی مســتقیم 
و غیرمســتقیم ایــن مجموعه گفت: شــتاب دهنده 
دانش بنیان سیب ســبز ســلامت با اتکا به شبکه ای 
گســترده از متخصصان و ذینفعان در مسیر توسعه و 
پیشرفت خود گام برمی دارد. این شتاب دهنده در حال 
حاضر دارای بیش از ۱۵ تا ۲۰ نفر همکار مســتقیم و 
۵۰ نفر همکار غیرمستقیم است. همچنین، حدود ۳۰ 
شــرکت و مجموعه در قالب های مختلف با سیب سبز 

سلامت تعامل دارند.

استیو بالمر، دوشنبه هفته جاری از بیل گیتس جلو 
زد و به ششمین ثروتمند بزرگ دنیا تبدیل شد و برای 
نخستین بار از موسس و مدیرعامل سابق مایکروسافت 
پولدارتر شد. سبقت استیو بالمر از بیل گیتس با صعود 
ارزش سهام مایکروسافت به رکورد بالای جدید روی 
داد. رشد کلی ارزش سهام این شرکت در سال ۲۰۲۴ 
تاکنون، به ۲۱ درصد رســید. این شــرکت از طریق 
شراکت با شــرکت هوش مصنوعی OpenAI، یکی 
از بزرگترین برندگان تب هوش مصنوعی اســت که 
محرک رکوردشکنی پی در پی بازار سهام آمریکا شده 
است. بالمر در ســال ۱۹۸۰ به عنوان دستیار رئیس، 
به مایکروسافت پیوست اما بیشتر به عنوان یک مدیر 
تجاری عمل کرد تا یک دستیار شخصی. طبق گزارش 
فوربس، بالمر ابتدا در مورد حقوق پایه ۵۰ هزار دلاری 
به اضافه ۱۰ درصد رشــد ســودی که ایجاد می کرد 
مذاکره کرد، اما وقتی ســهم او از رشد سود، بیش از 
حد افزایش یافت، موافقت کرد که آن را با سهام قابل 

توجهی مبادله کند.
طبق شاخص میلیاردر بلومبرگ، بیش از ۹۰ درصد 
از ثروت خالص ۱۵۷.۲ میلیارد دلاری بالمر، مربوط 
به ســهام مایکروسافت اســت که در اختیار دارد. در 
این بین، بیل گیتــس ۱۵۶.۷ میلیــارد دلار ثروت 
خود را متنوع کرده و حــدود نیمی از ثروت او مربوط 

به صندوق ســرمایه گذاری کاســکید اســت که با 
عایدی حاصل از فروش ســهام و ســود نقدی سهام 
مایکروسافت، ایجاد کرده است. وی همچنین از طریق 
کاســکید، ۲۱ میلیارد دلار سهم در شرکت مدیریت 

زباله »ریپابلیک سرویس« دارد.
گیتس ۶۸ ساله به آهســتگی، ثروت خود را از طریق 
امور بشردوســتانه کاهش داده است. بیل گیتس به 
همراه ملیندا فرنچ گیتس، همسر سابق خود و وارن 
بافت، دوستش، میلیاردها دلار را برای ساخت بنیاد 

گیتس ۷۵ میلیارد دلاری، هزینه کرده است.
از زمان تاسیس این بنیاد بشردوستانه در بیش از دو 
دهه قبل، گیتس و همسر سابقش، حدود ۶۰ میلیارد 
دلار از ثروت شخصی خود را بخشیده اند. فرنچ گیتس 
اخیرا از سمت خود به عنوان یکی از روسای بنیاد کناره 
گیری کرد و ۱۲.۵ میلیارد دلار برای اســتفاده برای 

اهداف بشردوستانه خود، دریافت کرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، بیل گیتس، مایکروسافت 
را در سال ۱۹۷۵ به همراه پل آلن، دوستش تاسیس 
کرد و تا ســال ۲۰۰۰، هدایت آن را برعهده داشت و 
پس از آن، ســکان مدیریت این غول نرم افزاری را به 
استیو بالمر ســپرد و او مدیرعامل مایکروسافت شد. 
بالمر در سال ۲۰۱۴ بازنشسته شد و در همان سال، به 

بزرگترین سهامدار مایکروسافت تبدیل شد.

گروهی از محققان یک حسگر نوین ابداع کرده اند که به 
ایجاد ســمعک های داخل گوش منجر می شود. حسگر 
 )PVDF(که از پلی وینیلیدین دی فلوراید UmboMic
ساخته شــده را به دلیل انعطاف پذیری و ایمن بودن می 
توان در بدن استفاده کرد. تلاش های محققان به ایجاد یک 
میکروفون قابل ایمپلنت منجر شده که مانند میکروفون 

های سمعک خارج گوش عمل می کند.
به گفته محققان این نوآوری یکی از بزرگترین چالش های 
دستیابی به ایمپلنت حلزونی درونی شده گوش را برطرف 
می کند. ایمپلنت های حلزونی گوش به طور معمول فقط 
به طور نسبی و با توجه به ســخت افزار خارجی که کنار سر 
قرار می گیرد، نصب می شــوند. بخــش خارجی ایمپلنت 
محدودیت هایی برای کاربر ایجاد می کند و آنها نمی توانند 
همراه این ابزار، شنا و ورزش کنند یا بخوابند. در نتیجه برخی 
افراد اصلا از ایمپلنت حلزونی گوش استفاده نمی کنند. از آنجا 
که ایمپلنت میکروفون های حلزونی گوش کنار سر قرار می 
گیرند، کاربران نمی توانند از نشانه های محلی سازی صدای 
طبیعی گوش خارجی و قابلیت های فیلتر نویز بهره ببرند. به 
گفته محققان مزایای میکروفون هایی که کاملا داخل گوش 
ایمپلنت می شوند، بسیار زیاد است اما اغلب دستگاه هایی که 
به تازگی توسعه یافته اند می توانند صدا را از طریق پوست یا 
حرکات استخوان گوش میانی ردیابی کنند و در ثبت صداهای 
حساس و ظریف و فرکانس های طیف وسیع با چالش روبرو 

هستند. محققان برجستگی گوش میانی را برای قرار گرفتن 
میکروفون جدید هدف گرفتند. این برجستگی در یک جهت 
به سمت داخل و خارج مرتعش می شود که ادراک حرکات 
اصلی را تسهیل می کند. اما وارزینک یکی از مولفان پژوهش 
در این باره می گوید: هدف ما آن است که جراحان این دستگاه 
را همزمــان در ایملپنت گوش میانی و پردازشــگر داخلی 
نصب کند. این به معنای ارتقای جراحی و کاکردن با ساختار 
داخلی بهتر گوش بدون ایجاد اختلال در فرایندهای درونی 
یا خارجی است.محققان UmboMicرا ابداع کرده اند که 
یک حسگر حرکت مثلثی شکل و در ابعاد ۳ در ۳ میلیمتر 
اســت که از دو لایه PVDF تشکیل شــده است. لایه های 
مذکور در ۲ طرف یک صفحه مدار چاپی قرار گرفته اند و یک 
میکروفون به اندازه دانه برنج و ضخامت ۲۰۰ میکرومتر را به 
وجود می آورند. به گفته آنها نوک بارکUmboMic طوری 
طراحی شده تا در مقابل برجستگی گوش داخلی قرار گیرد. 
هنگامیکه این برجستگی می لرزد، ماده به PVDF فشار می 
آورد و در نتیجه لایه خم می شوند و بار الکتریکی ایجاد می 
کنند. در مرحله بعد بارهای گفته شده به وسیله الکترودهایی 
اندازه گیری می شوند.  نمونه اولیه حسگر در استخوان گوش 
اجساد برای تشریح نصب شد و عملکردی قدرتمند در طیف 
سخن گفتن و فرکانس آن نشان داد. این میکروفون و آمپلی 
فایر آن سطح سروصدای پایینی داشتند و در نتیجه ردیابی 

هرگونه سروصدای نامحسوسی ممکن شد.

رئیس سازمان فضایی ایران خبر داد: 

ساخت منظومه ماهواره اینترنت اشیا 

جایگزین نوآورانه ایرانی برای سموم شیمیایی از راه رسید

میکروفون کاشتنی در بدن برای ناشنوایان ساخته شددستیار سابق از بیل گیتس پولدارتر شد
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شيوع بيماري پاناماي موز در كشور فيليپين باعث افزايش قيمت اين ميوه شده است 
كه تا چند برابر افزايش قيمت داشته و به منظور جلوگيري از واردات ويروس آن، واردات 

اين ميوه در جنوب كشور محدود شده است. 
با اين وجود، پيش بيني مي شــود كه افزايش تقاضا در شــب هاي پاياني سال به اوج 
خود برســد.  يك واردكننده بــزرگ موز به ايران بــا اعلام اين خبر گفــت: به دنبال 

شــيوع بيماري پاناما و پاجــوش آن، ممنوعيت ها و محدوديت هايــي براي واردات 
اين ميوه اعمال شــده اســت كه بازار داخلي را نيز تحت تاثير قرار خواهد داد. قاسم 
ارجمندي افزود: واردات محصول موز از تمام مرزهاي اســتان سيستان وبلوچستان 
به جز مرز ميرجاوه كه با كنترل و ضوابط قانوني وارد مي شــود، ممنوع اعلام شــده 
است. به گزارش ايانا، وي خاطرنشــان كرد: بيماري  پانامای موز منشا گياهي داشته 

و آســيبي به انســان نمي رســاند و اين بيماري قارچي با اثر منفي كه بــر خود گياه 
موز مي گذارد، باعث خشك شــدن اين محصول خواهد شــد. ارجمندي ادامه داد: 
پيش از اين، واردات نهال موز به كشــور ممنوع بود و بعد از ايــن نيز وارداتي صورت 
 نخواهد گرفــت. هم اكنون قيمت موز در بازار كشــور فيليپيــن افزايش چندبرابري 

داشته است. 

افزايش تقاضاي موز در پايان سال

براساس بخشنامه وزارت 
جهاد كشــاورزي، كشت 
برنــج در ۱۴ اســتان از 
مجموع ۱۶ استان برنج خيز 
كشــور ممنوع شده است. 
اين بخشــنامه اگرچه براي مديريــت منابع آبي 
كشور بوده اســت اما سبب خوشــحالي بسياري 
از واردكننــدگان و دلالان بــازار برنج در كشــور 
شده است. كســاني كه به خاطر سود خود دوست 
دارند حتي يك خوشه برنج در كشور توليد نشود. 
كارشناســان معتقدند اين طرح به دليل بهره وري 
پايين كشت برنج در كشــور، طرح مناسبي است 
ولي نبايد به ممنوعيت كشت خلاصه شود و بايد با 
كشت هاي جايگزين مثل كلزا و سويا، اين مساله را 

جبران كرد. 

هزينه كشــت برنج در ايران 1/5 برابر 
هزينه ها در هند است

برديــا باقــري،  برنجــكار نمونه و 
كارشــناس در اين حــوزه، درباره 
بخشنامه مذكور گفت: اين اقدام با 
توجه به شــرايط اقليمي كشور ما 
بسيار خوب به نظر مي رسد. وي در 
ادامه گفت: البته من در جريان ميزان مطالعاتي كه 
براي اين طرح صــورت گرفته، نيســتم اما با توجه 
محدوديت منابع آبي در كشور ما ديگر نمي توان مثل 
گذشته به كشت برنج در استان هاي مختلف كشور 
بپردازيم. اين كارشناس كشاورزي گفت: هر محصولي 

بايد در اقليم مناسب خود كشت شود و تغيير اقليم 
محصول هميشه نتايج خوبي را در پي نخواهد داشت. 
به طور مثال در استان خوزســتان ما آب هاي خود را 
تبخير مي كنيم اما عملا محصول زيادي به دســت 
نمي آوريم. وي درباره قيمت تمام شده برنج در ايران 
گفت: هزينه هاي ما ۱/5 برابر هزينه ها در كشوري مثل 
 هند اســت. بهره وري ما در اين زمينه پايين است. 
به همين دليل بايد از اصرار برای كشت برنج دست  
برداريم. وي در ادامه گفت: متاسفانه هنر برخي از ما 
كشاورزان فقط كشت برنج است. ما بايد قبول كنيم كه 
در زمينه برنج نمي توانيم با كشــورهايي مثل هند و 
پاكســتان رقابت كنيــم. در حال حاضــر حتي در 
استان هاي شمالي نيز با مشكل كم آبي روبه رو هستيم، 
چه رسد به اســتان هاي ديگر. اين مساله لزوم تغيير 
كشت محصولات كشاورزي در كشــور را چند برابر 
مي كند. باقري در ادامه گفت: من به شخصه باوجود 
اينكه مي توانم در تناژ بالا كشت برنج را انجام دهم اما 

تصميم گرفته ام تغيير كشت بدهم. 

تسهيلات و زمينه تغيير كشت را فراهم كنيم
وي دربــاره محصــولات جايگزين گفت: كشــور ما 
پتانسيل بسيار خوبي براي كشــت كلزا و سويا دارد. 
به همين دليــل انتظار ما از مســئولان وزارت جهاد 
اين است كه كشــاورزان را به كشــت اين محصول 
ترغيب كنند. متاســفانه بايد قبــول كنيم كه برخي 
كشاورزان به كشــت يك محصول خاص اصرار دارند 
كه بايد با آگاهي بخشي و فراهم كردن تسهيلات زمينه 
تغيير كشت را فراهم كنيم. برخي  اصرار دارند كه بايد 

توليد داخلي برنج را افزايش دهيم اما اين به هيچ وجه 
پشتوانه علمي ندارد. ما مي توانيم به جاي خودكفايي 
در برنج ســعي كنيم در توليد دانه هــاي روغني كه 
واقعا يكي از معضلات ماســت، به خودكفايي نزديك 
 شــويم. در حال حاضر 90 درصد روغن هاي خوراكي

 ما وارداتي است. 

مديريت بازار برنج براي جلوگيري از قاچاق
اين كشاورز نمونه درباره مافياي واردات برنج نيز گفت: بنده 
خودم به دليل روشنگري ها و شفاف سازي هايي كه در اين 
زمينه انجام داده ام، از طرف برخي از اين افراد تهديد شده ام. 
بحث واردات غيرقانوني برنج ضربه سنگيني را به كشاورزان 
برنجكار وارد مي كند. دبير انجمن برنج معتقد اســت يك 

ميليون تن برنج اضافه در 2 سال گذشته وارد كشور شده است 
اما دبير انجمن وارد كنندگان برنج، اين مساله را رد مي كند. به 
عقيده كارشناسان براي كنترل بازار برنج، قوانين سختگيرانه 
گمركي اثري ندارد زيرا اين مساله قاچاق را افزايش مي دهد. 
اگــر بازار داخلي و خارجي اين محصول از سوي مسئــولان 
مديريت شود، ديگر شاهد قاچاق اين محصول نخواهيم بود. 

»كسبوكار«ازلزومكشتهايجايگزيندركشورگزارشميدهد

بهره وري پايين در كشت برنج

15هزارتنگوشتقرمزصادرشد
درحالي كه رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي 
صادرات را يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت 
مي داند، رئيس مركز اصلاح نژاد دام مي گويد: 
نه تنها صادرات گوشت را گران نكرده بلكه اين 
امر به نفع كشور است و دلالان نقش اصلي در 
گراني گوشــت را دارند. وي با بيان اينكه اگر 
صادرات متوقف شود، هيچ تاثيري روي پايين 
آمدن گوشــت قرمز نخواهد داشــت، اظهار 
داشت: مجموع دام ســبكي كه در يك سال 
گذشته صادر شــده، حدود يك ميليون راس 
بوده كه درصورت تبديل شدن به لاشه معادل 

۱5 هزار تن گوشت قرمز است. 
رئيس مركز اصلاح نژاد دام گفت: در مقابل در 
يك سال گذشــته حدود ۶0 هزار تن گوشت 
قرمز به كشور وارد شــده است كه صادرات را 
جبران كرده اســت.  ملاصالحي تاكيد كرد: 
دامدار و صادرات دام به هيچ وجه در افزايش 
قيمت گوشت موثر نيست، بلكه واسطه هاي 
زائد و ناكارآمدي تشكل ها در حذف واسطه ها 
باعث افزايش قيمت گوشــت قرمز است. به 
گزارش فارس، وي افزود: پيش بيني مي شود 
تا پايان ســال 785 هزار تن گوشت قرمز در 

كشور توليد شود. 
علي اصغر ملكــي، رئيس اتحاديه گوشــت 
گوسفندي هم درباره دلايل افزايش گوشت 
قرمز گفت: افزايش صادرات، كمبود دام، پايين 
آمدن قيمت پوست و دنبه گوسفند از دلايل 

افزايش قيمت گوشت قرمز است. 
وي گفــت: در حال حاضر هر كيلو گوشــت 
گوسفندي شقه بدون دنبه با قيمت 29 تا 30 

هزار تومان به مغازه دار عرضه مي شود. 

خبر

كشاورزي

وضعيت كالبدي روســتاها طي سه 
دهه گذشــته تغييرات بزرگي كرده 
و روســتاها داراي امكانــات فراواني 
شده اند. بسياري از خانه هاي روستايي 
نوســازي شــده اند و روند نوسازي و 
مقاوم ســازي آنها همچنان ادامه دارد اما نكته اي كه همواره 
توسط كارشناسان مطرح مي شــود، اين است كه بهبود وضع 
كالبدي روستاها بدون حمايت از توليد و معيشت روستاييان 
راه به جايي نمي برد. براي برطرف شــدن ايــن نقيصه بنياد 
مســكن تفاهمنامه اي با معاونت امور توليــدات دامي وزارت 
جهاد كشاورزي به امضا رسانده است كه اقدامات اين دو نهاد 
در راستاي مولدسازي روســتاها هماهنگ مي شود و مسكن 
معيشت محور روستاييان با ظرفيت ها و امكانات اين دو نهاد 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 

حمايت از توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها 
عليرضــا تابش، رئيــس بنياد مســكن، در مراســم امضاي 
تفاهمنامه همكاري بنياد مســكن با معاونــت امور توليدات 
 دامــي وزارت جهاد كشــاورزي، اظهــار كــرد: 37 هزار و

 ۴35 آبادي و روســتاي بالاي 20 خانوار در سراســر كشور 
داريم كه جمعيتي بالغ بــر 20 ميليــون و ۶92 هزار نفر در 
 آنها ساكن هســتند. رئيس بنياد مســكن با بيان اينكه طي

 ۱0 سال اخير يك ميليون و 900 هزار واحد مسكن روستايي 
بهســازي و نوســازي شــده، گفت: تاكنون ۱۶ هزار و 800 
ميليارد تومان تســهيلات ارزان قيمت با نرخ سود ۴ درصدي 
براي بهسازي و نوسازي واحدهاي مسكن روستايي به مردم 
پرداخت شده اســت. تابش در پاسخ به پرسش »كسب وكار« 
درباره هدف از امضاي اين تفاهمنامه، با بيان اينكه تمركز بر 
توسعه و بهبود سكونتگاه روستاييان بدون توجه به معيشت 
آنها كارساز نيست، گفت: روستاييان به خانه های خود فقط به 
عنوان سكونتگاه نگاه نمي كنند و در آن كارهاي توليد خود را 
نيز انجام مي دهند. در بررسي هاي خود به اين نتيجه رسيديم 
كه فضاهاي معيشــتي در خانه هاي روستايي اهميت زيادي 
دارد و اين درحاليست كه متوســط متراژ فضاي معيشتي در 
خانه هاي روستايي از ۶7 متر به ۶3 متر كاهش يافته است. بر 
اين اساس درحال ايجاد هماهنگي با دستگاه هايي هستيم كه 
هر كدام به نوعي در امور توليد روستاييان مسئوليت دارند و در 
گام اول با معاونت امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي 
اين تفاهمنامه را امضا كرديم. به گفته وي، در سرشماري ای 
كه در سال 92 انجام شــد، 33 درصد از  واحدهاي مسكوني 
در روســتاها رفتار معيشتي داشــته اند. تابش اضافه كرد: با 
اين آمارها بنياد مسكن به سراغ دســتگاه هاي مسئول براي 
بالا بردن رفتار معيشــتي و افزايش نرخ اشتغال مثل وزارت 
جهاد رفت تا جلوي نزول وضعيت معيشــتي روســتاييان را 
بيش از پيش بگيرد، پس اگر بتوانيم پيوندي ميان معيشــت 
و سكونت روســتاييان ايجاد كنيم، مي توانيم به يك اقتصاد 
پايدار و توسعه پايدار در روستاها برسيم. وي افزود: اگر بتوانيم 

به روستاييان امكاناتي بدهيم كه در روستاها فرصت معيشتي 
و اشتغال داشته باشند، باعث تشويق افراد نسل بعدي آنها نيز 
خواهيم شد. تابش تصريح كرد: بايد روستايياني كه بخش مولد 
آنها قوي است و اقتصادمحور هستند را در اولويت طرح هاي 
 هادي قرار دهيم و تســهيلات بهتر و بيشــتري بــراي آنها

 قائل شويم. 

توســعه اقتصادي بدون حمايت از معيشــت 
روستاييان ميسر نيست

همچنين در اين مراسم حســن ركني، معاون امور توليدات 
دامي وزارت جهاد با بيان اينكه توســعه و بهسازي روستاها 
و هر اقدام عمراني در روســتاها بدون درنظر گرفتن معيشت 
روستايي ها دســتاورد خوبي نمي تواند داشــته باشد، گفت: 
نمي توان توســعه اقتصادي را بدون معيشت و فرصت شغلي 

روســتاييان ديد. وي تاكيد كرد: اگر به دنبال پايداري حضور 
روســتاييان در روستاها هســتيم، بايد معيشــت، اقتصاد و 
ســكونت آنها را يكجا ببينيم. ركني با بيان اينكه ايجاد يك 
كارگروه مشــخص ميان بنياد مسكن و وزارت جهاد مي تواند 
ما را به اين هدف نزديك  كند، گفت: اين كارگروه مي تواند با 
بررسي مناطق مختلف كشور و پيشنهادات مختلف،مصوباتي 
را براي عملياتي كردن معيشت روســتاييان ارائه كند. ركني 
در پاسخ به پرسش »كســب وكار« مبني بر اينكه روستاييان 
متقاضي دريافت تسهيلات براي توســعه فضاهاي معيشتي 
نظير اماكن پرورش  مرغ تخم گذار بومي يــا پروار بندي دام 
ســبك بايد به بنياد مســكن مراجعه كنند يــا معاونت امور 
توليدات دامــي، گفت: در گام اول با امضــاي اين تفاهمنامه 
كارگروهي متشــكل از مديركل دفتر مطالعــات و تحقيقات 
مسكن روستايي بنياد مســكن، مديركل دفتر بهبود تغذيه و 

جايگاه دام جهاد كشــاورزي، مديركل دفتر مسكن روستايي 
بنياد مســكن، معاون دفتر بهبود تغذيــه و جايگاه دام جهاد 
كشــاورزي و ديگر مســئولان مرتبط از هر دو نهاد تشكيل 
مي شود و پيشــنهادات مطرح شــده در اين كارگروه با تاييد 
مســئولان هر دو نهاد قابليت اجرا خواهد داشت. متقاضيان 
تسهيلات براي توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها مي توانند 
به هر دو نهــاد مراجعه كننــد و تقاضاي آنها بــا امضاي اين 
تفاهمنامه به شكل بهتري مورد بررســي و اجرا قرار خواهد 
گرفت. وي با بيان اينكه تاكنون منابع خوبي در وزارت جهاد 
كشاورزي براي اين امر تخصيص داده شده است، افزود: سال 
گذشته حجم تســهيلات ارائه شده براي توســعه فضاهاي 
معيشتي در روســتاها بالغ بر 800 ميليارد تومان بوده است 
كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامــه بتوانيم ظرفيت هاي 
 بنياد مســكن و معاونت امور توليدات دامي را در اين راســتا 

هم افزايــي كنيم. ركنــي همچنيــن در تشــريح وضعيت 
توليــدات دامــي كشــور اظهــار كــرد: در بخــش دام و 
طيــور جــزو كشــورهاي نســبتا خــوب دنيــا هســتيم 
 و بــه لحــاظ كمــي و كيفــي در دو ســه دهــه اخيــر 
پيشــرفت داشــته ايم. وي تصريح كــرد: در بخــش مرغ و 
تخم مرغ جزو ۱0 كشــور برتر دنيا هســتيم، از ســوي ديگر 
تا 2 ســال پيش جــزو واردكننــدگان پروتئين محســوب 
مي شــديم كه امــروز بــه جمــع كشــورهاي صادركننده 
پيوســته ايم. وي با اشــاره به صادرات ۱50 هــزار تن مرغ و 
تخم مرغ در ســال گذشــته از افزايش 20 درصدي صادرات 
 طي 9 ماه ابتداي امســال خبر داد و افزود: ســال گذشــته

 8/8 ميليــون تــن مــرغ توليــد شــد كــه پيش بينــي 
 مي كنيــم ايــن رقم امســال بــه بيــش از 9 ميليــون تن 

افزايش يابد. 

»كسبوكار«ازامضايتفاهمنامهبينبنيادمسكنومعاونتامورتوليداتداميوزارتجهادكشاورزيگزارشميدهد

حمايت از توليدات دامی  روستاها
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کار و
کارآفرینی 

اضافه كاري 264 هزار نفر قطع شد
 ركود به بازار كار هم سرايت كرد

 باوجود افزايش ۶۳۵ هزار نفري تعداد شاغلان كشور 
از پاييز ۹۳ تا ۹۴، ركود اقتصادي و سكته فعاليت ها 
باعث كاهش توليد، فروش و درنتيجه افت پرداختي 
بنگاه ها و حذف اضافه كاري ۲۶۴ هزار نفر شــده 
است. بررسي ها نشان مي دهد متوسط پرداختي ها 
در بازار كار ۲۲ ميليون نفري ايران پايين اســت و 
از اين رو بخش قابل توجهي از نيروي كار تمايل به 
انجام اضافه كاري براي تقويت حقوق و دستمزد خود 
دارند. درواقع ميليون ها نفر به اين راهكار رسيده اند 
كه اگر مي خواهند دريافتي بيشتري داشته باشند، 
ناچار هستند ساعات بيشــتري در محل كار خود 
بمانند يا مسئوليت هاي بيشتري را بپذيرند. همه 
اين ها نيز به اين برمي گــردد كه اصلا كاري اضافه 
براي انجام وجود داشته باشد و بنگاه شرايط ايده آلي 
براي فعاليت را پيش روي خود ببيند. نمي توان انتظار 
داشت واحدهاي درحال تعطيلي و ورشكستگي، 
واحدهاي با فعاليت زيرظرفيت و آســيب پذير در 
برابر نوسانات نرخ ارز، سياست گذاري هاي يك باره، 
بنگاه هايي كه توان افزايش هزينه هاي توليد و قيمت 
تمام شده را ندارند و خلاصه واحدهايي كه با واردات 
بي رويه محصولات مشابه خارجي مواجه اند، بتوانند 
 فعاليت خود را بيشتر كرده و از نيروها بخواهند كه
 اضافه كاري كنند. به گزارش مهر، برخي واحدها 
باوجود توان و آمادگي براي افزايــش توليد، بازار 
مناســبي براي فــروش محصولات شــان ندارند 
و بــه اصطلاح بازار كشــش خريد با تيــراژ بالاي 
محصولات شان را ندارد؛ از اين رو مجبور مي شوند 
تا زمان بهبود شــرايط فروش، سطح توليد خود را 
كاهش داده و با ظرفيت متوسط يا پايين به فعاليت 

ادامه دهند. 

خبر

 ميــاد مــرادي، 
دانشجوي كارشناسي 
ارشــد مديريت منابع 
انساني، دانشگاه عامه 

طباطبايي
در دنياي كنونــي روزبه روز ســازمان ها و محيط 
كســب وكار در حال رشد و نمو هســتند و هر روز 
ســازمان ها و كســب وكارهاي مختلفي به عرصه 
فعاليت مي پيوندند و درواقــع دنياي امروز دنياي 
تخصص مهارت هاي مختلف اســت و ســازمان ها 
در كشــورهاي توســعه يافته به دنبــال افرادي 
هستند كه تخصص، دانش و روحيه آنان برای شان 
ملموس باشــد. اين امر در كشــور ما متاســفانه 
آنچنــان مــورد توجه واقع نشــده اســت چراكه 
از طرفي با توجه به تورم شــديد نيــروي كار افراد 
جوياي كار كمتر به دنبــال علاقه و تخصص خود 
مي روند و صرفا به دنبال جذب در يك ســازمان يا 
كســب وكار براي كسب درآمد هســتند. از طرفي 
خود ســازمان ها و فعالان عرصه كســب وكار لزوم 
انطباق نيروي انســاني با ســازمان يا كسب وكار 
خــود را درك نكــرده  و در اين زمينــه اهميت و 
 توجه لازم را به خــرج نداده اند. ايــن قبيل موارد

 باعث شده كه در كشــورمان اكثر افراد مشغول به 
انجام شغلي باشند كه كمترين علاقه و استعداد را 
در آن دارند. از اين رو اين قضيه مي تواند باعث پايين 
آمدن بهــره وري و همچنين افزايــش هزينه هاي 
آموزش وتلف شدن زمان و هزينه سازمان ها شود. از 
اين رو است كه هر روز رشته هاي مختلف دانشگاهي 
ايجاد مي شوند و روز به روز تخصصي تر و جزئي تر، 
مي شــوند چراكه ســازمان ها به دانش و تخصص 
اين افراد كــه فارغ التحصيل مي شــوند، نياز مبرم 
دارند، از طرفي امروزه هر ســازمان يا كســب وكار 
استراتژي خاص خود را داراســت، به عنوان مثال 
استراتژي يك موسسه خيريه با يك شركت توليد 
پوشاك طبيعتا بســيار متفاوت خواهد بود و براي 
موفق شــدن هر كدام بايد راه مخصوص به خود را 
پيمود ؛از اين رو موفقيت ســازمان ها و كسب وكار 

به انسان هاي شاغل در آن بســتگي دارد و درواقع 
به نوعي اين نيروي انســاني اســت كه شكست يا 
موفقيت يك سازمان و كســب وكار را رقم مي زند، 
در اين جاست كه هر كسب وكار و سازماني با توجه 
به مولفه هايي همچون توليدي، بازرگاني و خدماتي 
بودن استراتژي خاص خود را داراست و بايد سعي 
كند از افرادي براي پيمودن راه موفقيت و پيشرفت 
اســتفاده كند كه دانش، تخصص، روحيه و علايق 
آن ها تا حد زيــادي منطبق با ســازمان و اهداف 
كسب وكار باشد. به عنوان مثال براي سازماني كه 
ايده پردازي و خلاقيت يك نوع ارزش محســوب 
مي شود، نمي توان افرادي را به كار گمارد كه داراي 
يك روحيه رسمي و خواهان تبعيت مطلق از قوانين 
و مقررات در همه زمينه ها هستند و يا برعكس اگر 
رسميت و تبعيت از قوانين و مقررات در سازمان يا 
محيط كســب وكار يك نوع ارزش است، نمي توان 
افرادي را اســتخدام كرد كه به دنبال ايده پردازي 
و خلاقيت هســتند از اين رو لازم است كه قبل از 
هر چيزي استراتژي كسب وكار و سازمان مشخص 
شود و درواقع تعيين كنيم كه در سازمان يا محيط 
كســب وكارمان چه چيزهايي داراي ارزش است، 
چه تخصص ها و دانش هايي مورد نياز است و افراد 
مورد نياز بايد داراي چه نوع روحيه و خلق وخويي 
باشند و بسياري موارد ديگر؛ تنها بر اين اساس است 
كه مي توانيم دست به استخدام و به كارگيري افراد 
منطبق با استراتژي كسب وكار بزنيم. در اين جاست 
كه درصورت انطباق منابع انســاني با اســتراتژي 
كسب وكار و ســازمان اول از همه نياز به آموزش و 
هزينه هاي هنگفت آن كاهش مي يابد و همچنين 
ضايعات و خرابكاري هاي احتمالي پايين آمده و از 
طرفي چون روحيات، دانش، تخصص منابع انساني 
منطبق با اهداف و اســتراتژي كسب وكار است،از 
اين رو موجب ايجاد يك محيط پويا و فعال گشته 
و كاركنان و نيروي انساني از كار خود لذت مي برند 
و طبيعتا تمام موارد بالا منجر به موفقيت و پويايي 
كسب وكار و افراد شاغل در آن مي شود اما آن چيزي 
كه در اينجا حائزاهميت اســت و در انطباق منابع 

انساني با استراتژي كسب وكار كمك شاياني به ما 
مي كند، مساله جذب و استخدام مي باشد؛ اگر در 
جذب و اســتخدام از افراد متخصص و روان شناس 
و كارشــناس بهره ببريم و سعي كنيم با روش هاي 
مختلف افــراد مورد انتظــار خود را شناســايي، 
اســتخدام و جذب كنيــم، كمك شــاياني به ما 

می شود. مساله ديگر اين است انطباق با استراتژي 
و شرايط كســب وكار بايد در تمام سطوح مختلف 
سازماني و مديريتي اجرا شــود و از مدير گرفته تا 
كارشناسان و تكنسين ها و نيروهاي سطح پايين تر 
 هر كدام بايد تا حــدي برخوردار از ايــن انطباق

 باشند. 

همچنيــن در صورتــي كــه احســاس نيــاز به 
آمــوزش و توجيــه بيشــتر داشــتيم، مي توانيم 
با آموزش و توســعه منابع انســاني اين انطباق و 
هماهنگي را بيشتروبيشــتر كنيم تا كســب وكار 
 و ســازمان مان روزبــه روز در محيــط پرچالش

 امروزي موفق تر شود. 

در يک مقاله دانشگاهي بررسي شد 

لزوم انطباق منابع انساني با استراتژي کسب وکار 

شروع هر كسب وكار و حرفه اي ريسك 
و خطرات خاص خود را دارد و ممكن 
است به شكست يا موفقيت بينجامد. 
در استارتاپ هاي ناب ســعي بر اين 
است كه از ميزان ريسك و خطرات تا 
جايي كه ممكن است كم كنند و شانس موفقيت و رسيدن به 

هدف را بالا ببرند. 
امير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با استارتاپ ناب، 
ريشــه و اهداف آن به »كســب وكار« گفت: وظيفه مهم در 
راه اندازي يك كسب وكار، تحقيق براي اعتبار، ارزيابي و توسعه 
ايده يا مفاهيم كسب وكار است. اگر ارزش يك شركت براساس 
تكنولوژي آن شــركت باشد، مهم اســت كه بنيان گذاران از 
مالكيت معنوي ايده هاي خود حفاظت كنند. اســتارتاپ ناب 

يك متدولوژي مدرن، محبوب و موفق كارآفريني است. 
وي درباره استارتاپ ناب گفت: استارتاپ ناب سيستمي است 
براي ساخت يك كسب وكار يا محصول در موثرترين راه ممكن 
براي كاهش ريسك شكســت. در اين رويكرد براي راه اندازي 
كســب وكار و محصول همه ايده هاي محصول و كسب وكار 
فرضياتي تلقي مي شــوند كه بايد با آزمايش كردن سريع در 
بازار اعتبارسنجي شوند. اين رويكرد بر آزمايش كردن علمي، 
بيرون دادن تكرار شدني محصول و بازخورد مشتريان استوار 

است تا به يادگيري معتبر برسد.
محســني توضيح داد: همانند رويه هاي مديريت ناب، فلسفه 
اســتارتاپ ناب به دنبال حذف كارهاي بي فايــده و افزايش 
كارهاي ارزش آفرين طي فاز ساخت محصول است به گونه اي 
كه استارتاپ ها بتـوانند بـدون نيـــاز به سرمايه گذاري هاي 
كلان بيروني، طرح هاي كسب وكار مفصل و محصولي بي نقص، 

شانس موفقيت بيشتري داشته باشند. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: كمال در ساخت محصول، 
طرح هاي كســب وكار درازمدت در يك بــازار غيرقطعي يا 
ناشناخته يا مفروضات اعتبارسنجي نشده، همگي چيز هايي 
هستند كه به كاربرندگان استارتاپ ناب از آنها پرهيز مي كنند. 

ريشه استارتاپ ناب
 ERIC( محسني درباره ريشه استارتاپ ناب گفت: اريك ريس
RIES( در سپتامبر ۲008 براي نخستين بار در وبلاگ خود 
از عبارت LEAN STARTUP استفاده كرد. باوجود آنكه 
در آغاز براي شركت هاي با فناوري بالا بود از آن زمان تاكنون 
كاربــرد آن به هر فرد، تيم يا شــركتي كه بــه دنبال معرفي 
محصول يا خدمتي نو در بازار بوده، گسترش يافته است. اكنون 
محبوبيت استارتاپ ناب از زادگاهش ســيليكون ولي بسيار 

فراتر رفته و در سراسر جهان گسترش يافته است. 
ايــن عضــو اتــاق بازرگانــي همچنيــن دربــاره فلســفه 
اســتارتاپ ناب گفت: فلســفه اســتارتاپ نــاب مبتني بر 
 توليــد ناب اســت؛ يــك روش توليــد جديد كــه در دهه 
۶0 ميلادي توســط تويوتا به كار گرفته شــد و به »سيستم 
توليــد تويوتا« هــم معروف اســت و پــس از موفقيت هاي 

تويوتا در دهه هاي بعد، نخست توســط خودروسازان غربي 
و ســپس در صنايع ديگر كاربرد يافت. سيســتم توليد ناب 
به عنــوان هدفش، كاهــش دادن هزينه هــا و مصرف منابع 
براي مواردي كــه ايجــاد ارزش براي مشــتري نمي كند را 
درنظر مي گيرد. درنتيجه به طور خاص متمركز مي شــود تا 
كارها و داشــته ها را در سراســر خط مونتاژ به حداقل مورد 
 نياز براي مشتري برســاند اما درصورت نياز از كارت كانبان

 استفاده مي شود. 
وي گفــت: اســتارتاپ نــاب از تركيــب توليــد نــاب، 
گســترش مشــتريان و توســعه نرم افــزاري چابــك 
 بــه همــراه آموزه هايــي از اســتارتاپ هاي موفــق بــه

 وجود آمد. 

استراتژي خروج
محسني همچنين در رابطه با استراتژي خروج گفت: استراتژي 
خروج يك مفهوم كليدي در برنامه ريزي است و تقريبا درباره 
هر پروژه اي مســتقل از موضوع پروژه تعريف مي شود. براي 
حصول موفقيت در هر كاري مانند شــغل، تحصيل، ســفر، 
پيوند، جدايي و هر چيز ديگري بايد بدانيم استراتژي خروج ما 

چيست، آيا راه بازگشت داريم؟ 
وي توضيــح داد: شــناگران پيــش از آنكه در يك مســير 
طولاني شــنا كنند، راه بازگشــت بــه نقطه شــروع را هم 
درنظــر مي گيرند. حتــي وقتي مغــازه مي رويم تــا لباس 
يا چيــز ديگــري بخريم، ابتــدا بايــد خاطرجمع باشــيم 
كه مي توانيم در صورت لــزوم پس بدهيم يا خير. داشــتن 

 انتخاب خروج از يك تصميم نقــش مهمي در تصميم گيري 
دارد. 

وي ادامه داد: بعد از لشكركشــي به عراق و افغانستان، وقتي 
مهاجمان به مشكلات بزرگ افتادند، فكر و ذكرشان استراتژي 
خروج بود و ديديم در عراق سياســت آمريــكا تغيير كرد و 
استراتژي خروج كليد خورد. در افغانستان نيز استراتژي خروج 
در دســتور كار رهبران ايالات متحده است. در همه جنگ ها 
فرماندهان ضمــن طرح حمله، فكر عقب نشــيني و خروج از 

صحنه عمليات را هم مي كنند.
 اســتراتژي خــروج خــودش يــك علــم اســت. فقــط 
 جنگ نيســت كــه احتياج بــه اســتراتژي خــروج دارد،

 از زدن يك شــركت گرفته تا پيوند با يك گروه سياســي و 

حتي رفتن به آسمان خراش، لازم است راه  درروی آن را هم 
بشناسيم وگرنه در شرايط خطير با مشكل روبه رو مي شويم. 

براي همين در بيشتر ساختمان هاي عمومي علامت استراتژي 
خروج را به ديوار مي زنند و زير آن نقشــه اي از ســاختمان و 
مســير هاي خروجي به نحوي ترسيم شده كه توجه حاضران 
در آن مكان را جلب كند. هدف آن اســت اگر سانحه اي مثل 

آتش سوزي رخ داد، همه بتوانند راه گريز را پيدا كنند. 
برگشــت به وضع نخســتين آنقدر بديهي اســت كه حتي 
مايكروسافت هم گوشي دستش آمده و مفيدترين كليدي را 
كه درست كرده، »كنترل زد« است كه اگر اشتباهي كرديم، 
 )مثلا متني را نوشــتيم و پاك كرديم و بعد پشيمان شديم( 

بتوانيم برگرديم. 

امير محسني در گفتگو با »كسب وكار« از استارتاپ ها مي گويد

استراتژي کاهش ریسك در استارتاپ ناب
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مدیرکل راه و شهرســازی 
شرق استان سمنان گفت: 

ســاخت ۱۶۱ کیلومتــر 
راه اصلــی و روســتایی 
و  هــزار   ۲ تحویــل  و 
۴۸ واحــد مســکونی بــه متقاضیــان از جمله 
دســتاوردهای دولت شــهید آیت الله رییسی در 
 حوزه راه و شهرســازی شهرســتان های شاهرود 

و میامی است.
مهران عاشــوری / شــاهرود : امیــر عمیدی روز 
چهارشــنبه در گفت  افزود: ۷۳ و نیم کیلومتر راه 
اصلی با رشــد ۹۳ و چهار دهم درصد نســبت به 
سال های قبل در شهرستان های شاهرود و میامی 

طی این بازه زمانی ساخته شد.
وی با اشــاره به رشــد ۵۲ و ۹ دهم درصدی رشد 
ساخت راه روستایی در دولت سیزدهم اظهار کرد: 
ســاخت ۸۷ و نیم کیلومتر راه روستایی در شرق 

استان طی این مدت محقق شد.
 • اعــام مســیر ســاخت آزادراه حــرم تــا 

 حــرم در ســمنان تــا ایمن ســازی حریــم 
یوزپلنگ ها

 • معاون وزیر راه و شهرسازی: ۲۶۰ هزار خانه در 
دولت سیزدهم نوسازی شد

 • ۹۷۰ واحد مسکونی با حضور رییس جمهور در 
شاهرود به متقاضیان واگذار می شود

 • ۲ هزار و ۵۸ واحد مسکونی استان سمنان در سفر 
رییس جمهور افتتاح می شود

مدیرکل راه و شهرسازی شــرق استان سمنان به 
عملکرد حوزه راهــداری و حمــل و نقل جاده ای 
شرق استان ســمنان اشــاره کرد و گفت: اجرای 
عملیات ۴۸۹ کیلومتر روکش آسفالت و رفع ۹ نقطه 

حادثه خیز از جمله اقدام ها در دولت سیزدهم بود.
وی ادامه داد: عملیات نصب روشــنایی در ۱۷ و ۲ 
دهم کیلومتر و نصب حفاظ ایمنی در ۵۳ کیلومتر 
از جاده های شــاهرود و میامی در دولت سیزدهم 

اجرا شد.
عمیدی با بیان اینکه ۳۲۰ هکتار زمین به محدوده 
شهری شهرســتان های شــاهرود و میامی اضافه 
شــد، افزود: الحاق ۵۹۶ هکتار دیگــر به محدوده 
شهری در دستور کار اســت. وی با اشاره به اینکه 

در دولت های قبــل فقط ۶۵ هکتار بــه محدوده 
شهری شهرســتان های شــاهرود و میامی اضافه 
شــده بود، اظهــار کــرد: یکهــزار و ۳۰۰ مورد 
تســهیل و رفع موانع در ساخت و ســاز مسکونی 
 و تجاری در شــهرها از طریق طــرح در دبیرخانه 

ماده پنج انجام شد.

تحویل ۲ هــزار و ۴۸ واحد مســکونی به 
متقاضیان

مدیرکل راه و شهرسازی شرق استان سمنان خاطر 
نشان کرد: ساخت چهار هزار و ۴۰۳ واحد مسکونی 
در حال انجام است که تاکنون ۲ هزار و ۴۸ واحد از 
این تعداد بهره برداری و تحویل متقاضیان مسکن 

شده است.
به گــزارش ایرنــا، ۲۹۹ کیلومتر بزرگــراه، ۳۰۰ 
کیلومتر مسیر فرعی و یک هزار و ۱۸۳ کیلومتر نیز 
راه روستایی زیر نظر اداره کل راه و شهرسازی شرق 

استان سمنان قرار داد.
شهرســتان های شــاهرود و میامــی بــا بیش از 
 ۲۶۰ هزار نفر جمعیت در شــرق اســتان سمنان

 قرار دارند.

مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام گفت:

۷۳ میلیارد تومان مانده مطالبات مراکز دانشگاهی طرف قرارداد درمان تامین اجتماعی است

مدیرکل تامین اجتماعی ایلام:
۳۸ هزار و ۶۱ نفر به جمعیت 
تامین اجتماعی ایلام افزوده شد

مدیــرکل تامیــن اجتماعــی ایــام گفت: 
در دولــت ســیزدهم تعــداد ۳۸ هــزار 
و ۶۱ نفــر بــه جامعــه جمعیتــی تامیــن 
 اجتماعــی در اســتان افــزوده شــده

 است.
علی اشــرف تابانی با اعام ایــن خبر اظهار 
کــرد: در حــال حاضــر ۳۲۷ هــزار ۹۴۳ 
نفــر از جمعیت ۶۰۷ هــزار نفری اســتان 
 تحــت پوشــش خدمــات ایــن ســازمان 

هستند.
وی افــزود: در دولــت ســیزدهم تعــداد 
۳۸ هــزار و ۶۱ نفــر بــه جامعــه جمعیتی 
 تامیــن اجتماعی در اســتان افزوده شــده

 است.
مدیــرکل ســازمان تامین اجتماعــی ایام 
گفــت: ضریــب نفــوذ بیمــه ای )درصــد 
 بیمه شــدگان اصلی( در اســتان ۷۶ درصد

 است.
تابانی بیــان داشــت: تعداد بیمه شــدگان 
شــاغل در شــرکت ها و دســتگاه های 
 اجرایــی ایــام را حــدود ۷۹ هــزار نفــر 

هستند.
وی عنــوان کرد: تعداد بیمه شــدگان کمک 
دولت در ســال جاری به ۱۶ هــزار ۶۰۶ نفر 
افزایش یافته که از این تعداد ۵ هزار ۶۰۶ نفر 
در کارگاه های سطح اســتان مشغول به کار 

هستند.
مدیــرکل ســازمان تامیــن اجتماعــی 
ایام خاطرنشــان کــرد: خدمات ســازمان 
در ۲ بخــش کوتــاه مــدت ماننــد کمک 
هزینــه ازدواج. بــارداری، بیمه بیــکاری و 
غیــره در بلند مــدت مانند بازنشســتگی، 
 کارافتادگــی و فوتــی بــه جامعــه هدف 

ارائه می شود.

عضو شورای اسلامی شهرقدس:
شركت راه آهن نسبت به تكمیل 
و راه اندازی ایستگاه قطار ملكی 

اقدام كند

حســین چناقچی با بیان اینکه بهره برداری 
از ظرفیت ایســتگاه قطار ملکی از مطالبات 
عمومی مــردم شهرســتان قدس اســت، 
شهرســتانی  و  اســتانی  مســئولان  از 
بویــژه شــرکت راه آهن خواســت نســبت 
 بــه تکمیــل و راه انــدازی ایــن ایســتگاه

 اقدام کنند.
شــهرقدس-زهرا قــره باغی-کســب و کار: 
رئیس کمیســیون اصنــاف، صنایع و جذب 
مشــارکت های شورای اســامی در سخنان 
پیش از دستور جلســه ۳۱۲ پارلمان شهری 
گفت: زیرساخت های ایستگاه ملکی شهرقدس 
تا حدودی آماده بــوده و در صورت تجهیز و 
تکمیل زیرســاخت ها و اختصاص ســهمیه 
مســافر از ســوی شــرکت راه آهن می تواند 
 مــورد بهره بــرداری شــهروندان گرامــی

 قرار گیرد.
 وی افــزود: تحقق این امر از ســویی موجب 
توســعه شــهری گردیده و از ســوی دیگر 
مردم شهرســتان قدس و حتی شــهرهای 
پیرامونی از جمله شــهریار، اندیشــه، مارد 
 و وردآورد می تواننــد از ایــن خــط راه آهن

 استفاده نمایند.
 چناقچــی با بیــان اینکه مردم شــهرقدس 
سال هاســت ســروصدا و خطرات این خط 
راه آهــن را تحمــل کرده اند، گفــت: وجود 
ریل راه آهن از ســویی هزینه هــای زیادی را 
برای احــداث پل و زیرگــذر در ورودی های 
شــهر به ما تحمیل و از ســویی چهره شهر 
را خراب کــرده و محدودیت هایــی را ایجاد 
کرده اســت، لــذا کمترین خواســته مردم 
بهره مندی از وجود ایســتگاه قطــار در این 
شــهر می باشــد که لازم اســت مکاتباتی 
 بــا شــرکت راه آهــن در ایــن خصــوص 

صورت گیرد.

خبر

مدیر عامل شرکت توزیع برق شهرســتان اصفهان در نشست 
خبری بــا اصحاب رســانه گفت:مدیریت مصرف برق شــامل 
مجموعه أی از فعالیتهای به هم پیوســته بیــن صنعت برق و 
مشترکین آن به منظور منطقی کردن مصرف برق است تا بتوان 
 با کارآیی بیشتر و هزینه کمتر به مطلوبیت یکسانی در زمینه برق 

دست یافت .
بدین ترتیب هم عرضه کننده برق و هــم مصرف کننده آن به 
سود بیشتری دست خواهند یافت البته این نکته را باید متذکر 
شــد که هدف از مدیریت مصرف برق کاهش میــزان تولید و 
کاســتن از رفاه جامعه نیســت بلکه کاربرد منطقی وبخردانه 
انرژی الکتریکی و اســتفاده صحیح از آن اســت که نتیجه آن 
 حفظ و حتی افزایــش تولید و رفــاه جامعه خواهــد بود وی

تصریح کرد:
ما باور داریم، شــهروندان اصفهانی، با رعایت و مصرف درست 

و بهینه برق، حذف موارد غیر ضــروری، کنترل و پایش مصرف 
انرژی به ویژه در بخش استفاده از تجهیزات و لوازم سرمایشی، 
زمینه را به منظــور برخورداری عموم از ایــن خدمت بی بدیل 

فراهم می کنند.
 وی با تشــریح اجــرای این طرح اظهار داشــت: مشــترکین 
خانگی می توانند ضمن بهره مندی از جوایز بســیار ارزشــمند 
پویش با انرژی، در این طرح که به منظور مشــارکت مشترکان 
خانگی شبکه برق کشــور در صرفه جویی مصرف برق و با هدف 
تســهیل تأمین برق در ماه های گرم از)ابتــدای خرداد تا پایان 
 شهریورماه( همزمان با سراســر کشور در اصفهان اجرامی شود، 

مشارکت کنند.
دادخــواه تصریح کرد: شــرکت توزیــع نیروی بــرق اصفهان 
امکان مشــارکت مشــترکان خانگی را در اجرای طرح کاهش 
مصرف بــرق فراهم کــرده اســت، در صورتی که مشــترکان 

خانگی مشــمول طرح، میزان مصرف برق خــود را طی دوره 
اجرای طرح نســبت به مدت زمانی مشابه ســال قبل کاهش 
داده باشــند "پاداش صرفه جویــی" از حاصل ضــرب میزان 
 کاهــش مصرف در نــرخ هر پله مصــرف برای آنها محاســبه

 و اعمال می شود.
صرفه جویی در برق یک موضوع مهم است که می تواند به کاهش 
هزینه های خانواده و حفظ محیط زیســت کمک کند. در ادامه 
به برخی اقدامات کاربــردی برای صرفه جویی در برق اشــاره  

کرد،وافزود؛
اســتفاده  لامپ های LED نســبت به لامپ های فلورســنت 
 و هالــوژن کمتــر انــرژی مصــرف می کنند و عمــر طولانی 

تری دارند.
وی بااشاره به استفاده از سیســتم های خورشیدی افزود: نصب 
پنل های خورشــیدی برای تأمین بخشــی از نیــاز برق خانه 

 می تواند بــه صرفه جویی در بــرق و کاهــش هزینه های برق
 کمک کند.

وی گفــت: اســتفاده از دســتگاه ها بــا ظرفیــت مناســب 
 و مناســب بــرای نیــاز خــود می توانــد بــه صرفــه جویی

 در برق کمک کند.
دادخــواه تصریــح کــرد: عایــق کاری مناســب در مناطق 
ســرد و گــرم می توانــد بــه حفــظ دمــای مطلــوب در 
 داخل خانــه کمــک کنــد و از صــرف بیــش از حــد برق 

جلوگیری کند.
همچنین  پایش و نظارت بر مصرف برق خانه و شناسایی منابع 
تلفات مصرف برق می تواند به بهینه سازی مصرف برق و صرفه 
جویی در آن کمک کند. با اعمال این اقدامات، می توانید به صرفه 
جویی در برق و حفظ منابع طبیعی کمک کنید و هزینه های خود 

را نیز کاهش دهید.

سید محســن موســوی: آیین اختتامیه دهمین دوره جشــنواره نوجوان خوارزمی با 
محوریت طرح داناب در سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲با حضور مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای مرکزی، مدیر کل آموزش و پرورش استان و جمعی از دانش آموزان برگزیده 

طرح در محل کانون امام علی )ع( شهر اراک برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی، در این آیین مهندس حسین 
اسدی مدیرعامل این شرکت با بیان این مطلب که نجات آب با مشارکت همگانی مردم 

امکان پذیر است گفت: صرفه جویی در مصرف آب یک الزام است و همه مردم باید برای 
حفاظت از آن بکوشند و نجات آب نیز قطعاً با مشارکت همگانی مردم محقق خواهد شد.

مهندس اسدی میانگین بارش کشور را ۲۶۰ میلیمتر عنوان کرد و افزود: این مقدار خود 
نشان دهنده این موضوع است که آب در کشور ما نیازمند اهتمام و توجه ویژه می باشد.

وی خاطر نشــان کرد: آب از انفال محسوب می شــود که در اختیار حاکمیت است و 
حاکمیت نیز وظیفه صیانت از این مایه حیات را در استانها بر عهده شرکتهای آب منطقه 
ای قرار داده و از طرفی هم متولی اصلی آموزش نیــز ادارات کل آموزش و پرورش در 
استانها هستند که با تعامل خوب صورت گرفته بین این دو سازمان قطعاً نتایج خوبی در 

بحث مدیریت بهینه آب حاصل خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی گفت: طی سال های اخیر شرکت  آب منطقه ای 
مرکزی در حوزه فنی و تأمین آب اقدامات خوبی چون آبرســانی به شــهر اراک از سد 
کمال صالح، آبرسانی به شهرهای خمین، محات، نیمور، دلیجان و ساوه از خط انتقال 
سد کوچری به قم و آبرسانی به شهر تفرش از چشــمه هفتیان را انجام داده و در حوزه 
فرهنگی نیز برای دومین سال پیاپی سعی کرده است در قالب طرح داناب آموزش های 

لازم را ارائه دهد.
وی افزود: طرح داناب مخفف طرح دانش آموزی نجات آب اســت که در ســطح کشور 
درحال اجرا است تا با استفاده از ظرفیت دانش آموزان بتوان این افراد جامعه را به عنوان 
پیام آور مصرف بهینه آب در خانواده تربیت کرد و در این طرح در استان ۶۱ هزار دانش 

آموز در مقطع متوسطه اول آموزش دیدند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی بیان داشت: آب یکی از نعمت های ارزشمند و 
مهم الهی می باشد و همگان در صیانت از آن مسئول هستیم و حل مسئله آب به مدیریت 
و عزم جدی در تمامی سطوح و همراهی مردم نیاز دارد و ما نه تنها باید درست مصرف 

کنیم بلکه باید هوشمندانه تر آب را مصرف کنیم.
مهندس اسدی ضمن تاکید بر ضرورت مشارکت و همراهی کلیه آحاد مردم جامعه در 
صیانت از منابع آبی و استفاده صحیح اضافه کرد: هرچقدر اطاع رسانی، فرهنگ سازی 

و افزایش آگاهی بیشتر باشد این  هدف زودتر محقق خواهد شد.
در ادامه مراسم مدیرکل آموزش و پرورش استان مرکزی نیز گفت: صرفه جویی در مصرف 
آب وظیفه تک تک ما ایرانیان است تا این سرمایه برای نسل آینده حفظ شود و اگر قرار 

باشد مشکلی حل شود قطعاً راه حل آن از مسیر آموزش و پرورش می گذرد.
دکتر مولوی به برگزاری جشنواره داناب اشــاره کرد و بیان کرد: دانش آموزان در بین 

اعضای خانواده می توانند در کاهش مصرف آب، الگو باشند.
وی خاطر نشان کرد: فرهنگ سازی را باید از سنین کمتر آغاز کرد به همین جهت آموزش 
در مدارس به دلیل آموزش پذیری بیشــتر در بین دانش آموزان از اقدامات بسیار مهم 

محسوب می شود.
گفتنی است در پایان این مراسم از ۶۰۰ نفر دانش آموز برگزیده این طرح با اهدای لوح 

تقدیر و جایزه تجلیل بعمل آمد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

راهکارهای کلیدی برای کاهش مصرف برق

آیین اختتامیه طرح داناب در استان مرکزی برگزار شد

مدیرکل کتابخانه های عمومــی ایام از راه اندازی مراکز مشــاوره و اجرای طرح »راه 
زندگی« در استان خبر داد.

 ایــام- ســمیه حیــدری در نشســت سراســری مدیــران کل کتابخانــه هــای 
عمومــی و کمیتــه امــداد بــه صــورت ویدئــو کنفرانــس برگــزار شــد اظهار 
داشــت: کتابخانــه هــا بــه ماننــد گذشــته دیگــر تنهــا یــک مخزن و ســالن 
 مطالعــه نیســت، بلکه به عنــوان یــک مرکــز فرهنگــی اجتماعی پویــا فعالیت 

می کند.
وی با بیان اینکــه در کتابخانه های نســل جدید ۶۰ نــوع خدمت قابل ارائه اســت، 
افزود: امانت دادن کتاب و اســتفاده از ســالن مطالعه یکی از خدمــات کتابخانه های 
 نســل جدید اســت. ســطوح مختلف حوزه فرهنــگ و اجتمــاع در کتابخانه قابل 

دسترسی است.
مدیرکل کتابخانه های عمومی ایــام گفت: در همکاری با کمیتــه امداد قصد داریم 
اتاق های مشــاوره و خدمات مشــاوره ای گســترش پیدا کنند. دوره های آموزشی و 
کارگاه های متنوعی در بحث کسب وکار و مشــاغل برگزارکردیم تا مخاطبان بتوانند 
کسب وکارهای کوچک و آموزشی را تجربه کنند. همچنین بخش کودک در کتابخانه 
عمومی وجود دارد و فعالیت هایی ماننــد محافل ادبی، قرآنی برگزار می شــود. با راه 
اندازی مراکز مشاوره در کتابخانه های عمومی شاهد کاهش هزینه مشاوره و استفاده 
مردمــی از ظرفیت کتابخانه هــا خواهیم بــود. همچنین با اجرای ایــن طرح پاخور 

 کتابخانه ها افزایش پیدا می کنــد و ظرفیت کتابخانه های عمومی به جامعه بیشــتر 
شناسانده می شود.

حیدری عنوان کرد: هدف اصلی ایجاد کلینیک رز، ارائه مشاوره در کتابخانه های عمومی 
برای ارائه خدمات به مددجویان کمیته و عموم مردم و همکاری در برگزاری رویدادهای 

فرهنگی است.
وی تصریح کرد: از تعهدات نهــاد کتابخانه های عمومی می توان به ارائه تســهیات 
لازم به منظور عضویــت رایگان مددجویان تحت پوشــش با پرداخــت کارت بهاء و 
ارائه کد تخفیــف ۴۰ درصدی برای عضویــت کارکنان کمیته امــداد و خانواده های 
آنان در کتابخانه هــای عمومی و همچنیــن حمایت از کتابخانه هــای عمومی واجد 
شــرایط کمیته در اســتان ها در قالب کتابخانه هــای عمومی مشــارکتی و کمک به 
 تأمیــن منابع مــورد نیــاز کتابخانه های نهــاد با تأکید بــر آســیب های اجتماعی

 اشاره کرد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی ایام یادآور شد: عاوه بر مددجویان کمیته امداد، شرکت 
کارکنان کتابخانه و اعضا در کاس ها و کارگاه های توانمندســاز رایگان و در خصوص 
خدمت مشــاوره فردی به کارکنان نهاد ۴۰ درصد و برای اعضای کتابخانه ۳۰ درصد 

تخفیف درنظر گرفته شده است.
وی در پایان از مجموعه کمیته امداد در خصوص همکاری در راه اندازی مراکز مشاوره و 

اجرای طرح »راه زندگی« تقدیر کرد.

مدیرکل کتابخانه های عمومی ایلام خبر داد؛ راه اندازی مراکز مشاوره و اجرای طرح »راه زندگی«در ایلام

استان ها

سید محسن موسوی: در راســتاي صیانت از حقوق شهروندان 
، دیدار چهره به چهره مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب استان 
مرکزي با مردم شهرســتان خمین ، در امور آب و فاضاب این 

شهرستان برگزار گردید.
حشمت اله عباســی مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب استان 
مرکزي در روز سه شنبه ۱۲ تیرماه با حضور در امور آب و فاضاب 

شهر خمین در جریان مسایل ، مشکات و درخواست هاي مطرح 
شده از ســوي ماقات کنندگان قرار گرفت و با توجه به ضوابط 

قانوني دستورات لازم را به منظور پیگیري صادر نمود.

برگزاري برنامه ملاقات مردمي مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزي در امور آب و فاضلاب خمین
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واكس زن 
دوره گرد

اين روزها هوا بسيار سرد شده است و نياز به سيستم هاي گرمايشي در 
هر خانه اي احساس مي شود. البته اين سيستم هاي گرمايشي انرژي 
فراواني استفاده مي كنند و مي توان با روش هاي خلاقانه در مقابل اين 
مصرف انرژي ايستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، 
روش هايي مانند درزگيري پنجره ها و پوشــاندن كانال كولر را بارها 
شنيده ايد و حتما آنها را رعايت مي كنيد. در اين مطلب بيشتر بنا به آن 
داشتيم تا با روش هاي خلاقانه و بدون روشن كردن سيستم گرمايشي 

دماي بدن را افزايش دهيم تا ديگر سرما حس نشود. 

   آشــپزي كردن يكي از روش هاي موثر در گرم كردن خانه است. با 
ايستادن كنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و 
البته يكي از كارهاي خانه يعني آماده كردن وعده براي خانواده را نيز 

انجام داده ايد. 

    نوشيدني هاي گرم بنوشيد تا سيستم هاي داخلي بدن تان نيز گرم 
شوند. همچنين مي توانيد از ليوان اين نوشــيدني هاي گرم به عنوان 
دستكش هم استفاده كنيد. به جاي دسته ليوان بدنه آن را بچسبيد تا 

دست هايتان گرم شود. 

   اجازه دهيد نور خورشيد وارد خانه شما شود. روزها مي توان از اين 
نعمت خدادادي كه بدون هيچ هزينه اي در اختيار ما قرار گرفته است 
استفاده كنيد. نور خورشــيد مي تواند به فضاي خانه شما يك گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تميز كنيد تا گردش خون در بدن شما جريان بيشتري پيدا كند. 
با اين كار هم ميزان گردش خون افزايش مي يابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تميز كردن خانه به مادر يا همسر خود كمك كرده ايد. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه اســتفاده كنيد تا فضاي خانه گرم تر 
شود. اين كار همچنين به مرطوب شدن هوا نيز كمك مي كند چراكه 

در فصل زمستان هواي خانه غالبا خشك است. 

  درب اتاق هايي كه از آنها كمتر اســتفاده مي كنيد را ببنديد تا هوا 
در يك محل كوچك تر ساكن باشد. هرچه فضا محدودتر باشد هواي 

آن محيط زودتر گرم مي شود و همچنين گرماي خانه هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه كه تقريبا دما متعادل است يك دماسنج قرار 

دهيد. توجه داشته باشيد كه بهترين دما براي خانه بايد نزديك به 23 
درجه سانتي گراد باشد و هميشه با دماسنج به ميزان آن دقت كنيد. 

   اگر قسمتي از كف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر كنيد. قرار دادن فرش در مناطق خالي كف اتاق ها مي تواند از 

وارد شدن سرما از زمين جلوگيري كند. 

  روزها يا هنگام خوابيدن مي توانيد از كلاه براي پوشاندن سرتان استفاده كنيد. بسياري 
از محققان به اين اعتقاد دارند كه گرم بودن سر مي تواند باعث گرم شدن تمامي بدن شود. 

  شست وشــوي لباس هــا نيــز داراي يــك رونــد خاصــي 
اســت كه باعــث مي شــود بدن شــما گــرم بمانــد. از شســتن 
 با دســت تــا اتو كــردن لباس هــا همگــي مي تواننــد شــما را از 

سرما دور كنند.

   تلقين هاي رواني مي توانند گزينه خوبي براي فرار از سرما باشند. 
خانه را با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر كنيد. اين باعث مي شود 
تا چشمان شما به گرماي اين رنگ هاي عادت كند و حس سرما از خانه 

شما دور مي شود. 

خلاقانه ترين روش ها براي گرم كردن خانه

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    تلاش اوكسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردين: ميلياردرها و سياستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني اين هفته در سوئيس درباره مقابله با افزايش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي كنند. پيش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني اين هفته در»داووس« سازمان »اوكسفام« درباره افزايش شكاف طبقاتي 
و جمع شدن نيمي از ثروت كل دنيا در دست يك درصد از جمعيت جهان هشدار 
داد و اعلام كرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با اين فاصله 
طبقاتي بين فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد كرد. بر اساس تحقيقات اوكسفام، 
در سال گذشته ميلادي ثروتي كه در اختيار يك درصد از جمعيت جهان بود از 46 

درصد سال 2009 به 48 درصد در سال 2014 افزايش پيدا كرد.  

   ساخت تفرجگاه يک ميليارد پوندي در ماكائو
ديلي ميل: ماكائو به زودي ســاخت يك استراحتگاه 
تفريحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد كرد. اين تفرجگاه شامل يك 
اســتاديوم 5 هزار نفري، يك مركز خريد بزرگ و هتل 1600خوابه خواهد بود 
كه پس از تكميل پروژه به يكي از جاذبه هاي گردشگري جديد اين شبه جزيره 
توريستي تبديل خواهد شد. يكي ديگر از جذابيت هاي اين استراحتگاه جديد كه 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب يك چرخ و فلك بزرگ داخل 
ديوار هتل است و بازديدكنندگان مي توانند از بالاي اين چرخ و فلك فضاي داخل 

اين استراحتگاه را به طور كامل مشاهده كنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اكونوميک تايمز: شركت »اشوك ليلند« قرار است تا 
سال 2017 اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي كند. اين اتوبوس برقي كه 
»ورسا« نام دارد داراي 36 صندلي است و با يك بار شارژ مي تواند 90 مايل حركت 
كند. توليد گازهاي گلخانه اي در اين اتوبوس صفر است كه يكي ديگر از مزيت هاي 
آن محسوب مي شود. از ويژگي هاي ديگر اين اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پايين برق آن اشاره كرد. به گفته سخنگوي شركت »اشوك ليلند« 

پيش بيني مي شود اين اتوبوس ها تا 2 سال آينده در هند راه اندازي شوند.  

    ايجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
اينديپندنت: بنيانگذار شــركت اوبــر اعلام كرد كه 
50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد خواهد كرد. »تراويس كالانيك« 
در يك همايش فناوري در آلمان پس از آنكه از سيســتم امنيتي شركت دفاع 
كرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ريزي جديد خود در نظر دارد 50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد 
و بيش از 400هزار خودرو در سال جديد خريداري كند. شركت اوبر كه خدمات 
تاكسيراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي كند پيش تر متهم شده 

بود كه خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره كرده است. 

تيتر سلامت

زمانی كه خستگی شمارا اذيت می كند از اين مواد 
خوراكی استفاده كنيد:

جو دوسر: اين ماده غذايی سرشار از فيبر احساس 
سيری طولانی مدت ايجاد می كند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری علاوه بر افزايش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نيز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ويتامين B1 اســت كه با خســتگی مفرط 

مقابله می كند.
گردو: اگر احساس افسردگی می كنيد، با خوردن 
گردو از اين حالت رهايی می يابيــد. گردو حاوی 
اســيد چرب امگا- 3 اســت كه با خستگی مفرط 

مقابله می كند.
نان سبوس دار: اين كربوهيدرات پيچيده، انرژی 

مورد نياز بدن را تامين می كند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای يا پرتقال: خانواده ويتامين C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زيرا اين ويتامين ميزان 
ترشح كورتيزول را كنترل می كند. يك فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده 2 برابر نياز روزانه ويتامين C شما 

را تامين می كند.
يک فنجان ماست: هنگامی كه سيستم گوارشی 
با مشكل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می كند. باكتری های مفيد ماست كار تنظيم سيستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی 224 گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض يك هفته از 

بين می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با علايم ديگر مانند 
كاهش تمركز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضلانی تا 6 ماه ادامه پيــدا كند، مراجعه 
به پزشك ضروری اســت. متخصصان می گويند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهميت ويژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

زمين وارد مرحله خطر شده است
تيمي از دانشمندان طي گزارشي علمي اعلام كردند تغييرات آب و هوا و حجم 
بالاي انقراض حيوانات و گياهان، زمين را وارد »مرحله خطر« براي بشر كرده 
است. به گزارش ايسنا، تيمي متشكل از 18 كارشناس كه گزارشي در سال 2009 
با محوريت مرزهاي سياره اي را بسط داده ، همچنين درباره از بين رفتن جنگل ها 

و وقوع آلودگي در اثر نيتروژن و فسفر كودها هشدار داد. 
اين گزارش، »شتاب بزرگ« در فعاليت انســاني از آغاز تكامل صنعتي از سال 
1750 تا 2010 و همچنين تغييرات پس از آن در سيستم زمين را ذكر مي كند. 
از ميان اين تغييرات مي توان به افزايش سطوح گازهاي گلخانه اي، اسيدي شدن 

اقيانوس ها، جنگل زدايي و زوال تنوع زيستي اشاره كرد. 
به گفته پروفسور »ويل اســتفن«، رهبر پروژه مشــترك »برنامه بين المللي 
بيوسفر-ژئوسفر« و »مركز انعطاف استكلهم«، بشر به يك نيروي جغرافيايي در 
مقياس سياره اي تبديل شده است.  وي و همكارانش در اين گزارش اعلام كرده اند 
تجاوزكردن از چهار مرز آب وهــوا، از بين رفتن گونه ها، تغيير بهره وري زمين و 
آلودگي كود، انسان را وارد مرحله بحران كرده است.  از ميان 9 مرز ارزيابي شده 
توسط تيم كارشناسي، استفاده از آب شرب، اسيدي شدن اقيانوس ها و تخليه 
ازن در داخل مرزهاي ايمني هستند. همچنين سطوح آلودگي هوازي هنوز بايد 
به طور مناسب ارزيابي شود. اين گزارش، تغيير آب و هوايي و ازدست رفتن گونه ها 

را به عنوان دو حوزه اساسي نگران كننده ارزيابي مي كند. 
براساس گزارش منتشره، نرخ انقراض حيوانات و گياهان ناشي از عوامل متعدد 

از آلودگي گرفته تا جنگل زدايي، 10 تا 100 برابر بالاتر از سطوح ايمن است. 
تخطي از مرزهاي اعلام شده اين خطر را گوشزد مي كند كه فعاليت هاي انساني 

مي توانند سيستم زمين را به سمت وضعيت كمتر زيست پذير ببرد. 
به گفته پروفسور استفن، محقق دانشگاه ملي استراليا و مركز انعطاف استكهلم، 
سال 1950 آغاز »شتاب  بزرگ« بود. پس از سال 1950، جهان شاهد تغييرات 
سيستم زمين بود كه مستقيما با تغييرات اكوسيســتم مرتبط بودند. چنين 
پديده اي نشان مي دهد بشر مسئوليت جديدي در سطح جهاني در قبال سياره 
زمين دارد.  اواخر سال 2015، حدود 200 كشور جهان در تلاش براي رسيدن 
به توافقي جهت محدودكردن گرمايش جهاني براي اجتناب از وقوع سيلاب ها، 
قحطي ها، موج گرما و افزايش سطوح دريا در پاريس گرد هم مي آيند. اين پديده ها 

به دليل افزايش انتشار گازهاي گلخانه اي رخ مي دهند.

فرار گردشگران از فرانسه
حوادث تروريستي اخير، فرار گردشگران 
از مقصد نخست گردشگري جهان را درپي 
داشته اســت. به گزارش فارس، حوادث 
تروريســتي اخير در فرانسه كه به مرگ 
چندين تن انجاميد، فرار گردشــگران از 
فرانسه؛ مقصد نخست گردشگري جهان 

را درپي داشته است. 
 براســاس گزارش هــا، در روزهاي اخير و پــس از حمله به دفتر نشــريه 
»شــارلي ابدو« در پاريس كه منجر به كشــته شــدن 17 نفر شد، تعداد 
گردشگران فرانســه و به ويژه شــهر پاريس، پايتخت اين كشور به عنوان 
مقصد بخش اعظم گردشگران كاهش چشمگيري يافته و روند لغو تورهاي 

مسافرتي به مقصد فرانسه همچنان ادامه دارد. 
در اين شرايط دولت فرانسه از سفيران خود خواسته تا اتباع ديگر كشورها 
را از وجود امنيت در اين كشورها مطمئن سازند، اين درحالي است كه از 
چند روز قبل 10 هزار نيروي ارتش فرانسه براي تامين امنيت پاريس وارد 
 اين شهر شده و در تمامي جاذبه هاي اصلي گردشگري اين شهر از جمله 

»برج ايفل«، »ميدان لوور« و »كاخ ورساي« حضور دارند. 
براساس آمارها صنعت گردشگري كه هفت درصد توليد ناخالص داخلي 
فرانسه را به خود اختصاص داده، سالانه حدود 150 ميليارد يورو ارز وارد 
چرخه اقتصادي اين كشور مي كند و تنها در پاريس حدود نيم ميليون نفر 

در اين صنعت و صنايع مرتبط به گردشگري اشتغال دارند. 

فراسو

جهان

»كاخ الحمرا« جواهر گردشگري اسپانيا لقب گرفت
»كاخ الحمرا« با قرارگرفتن در بين ســه 
جاذبه برتر گردشــگري اســپانيا جواهر 
صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
در شرايطي كه اســپانيا در سال 2014 
ميــلادي ميزبــان حــدود 66 ميليون 
گردشــگر بود، »كاخ الحمرا« با معماري 
اسلامي و با قرارگرفتن در بين سه جاذبه 

برتر گردشگري اسپانيا جواهر صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
كاخ الحمرا كه يك شاهكار تمام عيار معماري اسلامي به شمار مي رود، در 
منطقه تاريخي آندلس اســپانيا كه يكي از بناهاي تاريخي ثبت  شده  اين 
كشور در فهرست ميراث جهاني سازمان يونسكو به شمار مي رود، بر فراز يك 
تپه ساخته شده و از بخش هاي مختلفي از جمله كاخ اصلي، قلعه، مسجد و 
حمام به همراه باغي زيبا تشكيل و در سال هاي اخير به يكي از مقاصد برتر 

گردشگري اسپانيا تبديل شده است. 
»كاخ الحمرا« در شرايطي به جاذبه گردشگري اسپانيا تبديل شده كه اين 
كشور بيشترين ميزان شاغلان در صنعت گردشگري را در بين كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپــا در خود جــاي داده و درآمدهــاي حاصل از صنعت 
گردشــگري حدود  11 درصد از توليد ناخالص داخلي اســپانيا را به خود 
اختصاص داده و همواره در مسير جذب گردشگر با رقباي سختي در اروپا 

و همچنين تركيه در جدال است. 
درحال حاضر جزاير قناري به دليل داشتن آب  و هواي مديترانه اي و سواحل 
پاك مقصد نخست گردشگران خارجي اسپانيا بوده و منطقه تاريخي آندلس 
و شهر زيباي بارسلون با داشتن آثاري از دوره هاي مختلف تاريخي از جمله 

دوره اسلامي از ديگر مقاصد گردشگري اين كشور به شمار مي روند. 

آن سوي مرز
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محققان دانشگاه كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد 
شدند كه در زمان پرواز قادر است به طور مستقيم شارژ شود. 

به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فارس، محققان دانشــگاه 
كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد )دوگانه سوز( 
شدند. به طور كلي تمام وسايل نقليه اي كه از ادغام دو يا چند پيشرانه 
انتقال نيرو كه به طور مســتقيم يا غير مســتقيم به سيســتم انتقال 
قدرت وابســته هســتند را ماشــين هاي هيبريدي مي نامنــد.  اين 
تركيب دوگانه سوز باعث مي شــود هواپيما 30 درصد سوخت كمتري 

مصرف كند؛ مســاله ديگر كه باعث تعجب شده اســت حالت ژنراتور 
آن اســت كه باعث مي شــود باتري هاي هواپيما به طور مســتقيم در 
حين پرواز شــارژ شــود.  درحال حاضر اين هواپيما حداكثر تا ارتفاع 
460 متر مي توانــد پرواز كند امــا هنوز آزمون هايي بــراي نتيجه اي 
بهتر درحال انجام اســت. طراحــان از باتري هاي ليتيــوم پليمر )در 
هواپيماهاي بدون سرنشــين( در ايــن هواپيما اســتفاده كرده اند. به 
 گفته طراحان درحال حاضــر توليد اين هواپيمــا در مقياس تجاري

 امكان پذير است.


